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Elan MBX Lightspeed — 
skok v 21. stoletje

ELAN-ov razvojni oddelek se je  že v preteklosti izkazal 
s številnimi inovacijami, ki so pomenile popolnoma nov pri
stop h konstrukc ijsk im  reši tvam  (Uniline, Comprex, itd.). 
Pred leti pa  si je  zastavil nalogo, da izdela smučo, ki bo p red 

vsem lažja, glede na  nižjo težo pa tudi torzijsko odpornejša  
in vzdržljivejša. Vozne lastnosti take  smuče naj bi bile enake  
ali pa celo boljše kot pri tistih smučeh, ki sodijo v vrhunsk i  
raz red  (High Perfo rm ance  in Racing). Glede na  pom em bnost  
p ro jek ta  se je  krog raziskovalcev razširil na  številne zunanje  
sodelavce in pred  nekako  dvem a le tom a je g. O skar  Kogoj, 
industr i jsk i oblikovalec svetovnega slovesa, prišel z idejno 
rešitvijo, ki je bila osnova p ro jek ta  »MBX«.

S povsem novim pristopom h konstrukciji ,  ki sicer t em e 
lji tudi na  neka te r ih  tradicionalnih  konstrukcijsk ih  rešitvah 
(princip oboka v arh itek tur i ,  ko je  s tabilnost konstrukcije  
sk o n cen tr i ran a  v najvišji točki), je  šlo tudi za uva jan je  in te 
s t i ran je  povsem nove tehnologije, ki bo dala  ELAN-ovim 
sm učem  določeno p rednost  pred  svetovno konkurenco. Re
zu lta t  vseh teh prizadevanj je  MBX Lightspeed.

1. MBX LIGHTSPEED -  ELIPTlCNA/MONOBLOK 
KONSTRUKCIJA

Do sedaj s ta  bili poznani le dve konstrukcijski obliki 
smuči — pravokotna  in trapezoidna. Čeprav s ta  na  zunaj po
vsem  različni, je  t rapezoidna  oblika boljša le v en em  pogledu
— zgornja  ploskev je  bolje zašč itena  pred d irek tn im i udarci. 
Funkcionalno se obliki ne raz l iku je ta  oz. ne vplivata d irek t 
no n a  vozne lastnosti.

Pri MBX-u pa gre spričo elipsoidne oblike za določene 
prednosti  in iz teh  izhajajoče koristi, ki jih  občuti sm učar  pri 
sm učanju .

1.1. Eliptična oblika — večja torzijska odpornost
Zaradi svoje eliptične oblike imajo smuči ob en ak em  

fleksu bistveno boljšo torzijsko odpornost. Če p r im erjam o 
smuči enak ih  lastnosti in enak ih  dolžin, obenem  pa različnih 
oblik (pravokotne in eliptične), ugotovimo, da so smuči elip
tične oblike na  enoto teže torzijsko bistveno bolj odporne. To 
pa p redvsem  zato, ker  se p resek  smuče približuje krogu.

Korist,  ki izhaja  iz te  lastnosti je, da  je  oprijemljivost 
smuči bistveno boljša na  trdih, ledenih smučiščih.

1.2. Eliptična oblika — direkten prenos smučarjeve 
energije na robnik smuče

K er konstrukc ija  smuči temelji na  nep rek in jenem  p re 
hodu zunan jega  nosilnega lam ina ta  od enega  jek lenega  rob
nika  k d rugem u, lahko sm u čar  p ren aša  vse svoje reakcije  di
rek tno  na  jek lene  robnike. Zato je  sm uča odlično vodljiva in 
n a ta n č n a  v zavo ju . (Nadaljevanje na 2. strani)

Elanove smuči za člane 
mednarodnega 
olimpijskega komiteja

Leta  1984 je  bila Elanovi smuči dodeljena čast,  da  je  po
sta la  u ra d n a  sm uča XIV. zimskih  olimpijskih iger v S a ra je 
vu. V tis ta  leta segajo tudi prvi stiki s p redsedn ikom  in člani 
MOK-a.

Elanova podpora o limpijskim idealom in športu  se je  po
kazala  tudi tokrat.  E lan  je  podaril vsem članom in funkcio
n a r jem  MOK-a posebej za n jih  izdelane smuči, ki jih  bodo 
uporabljali pri izbiri prizorišč za z im ske olimpijske igre.

P a r  Elanovih smuči in skulp turo  Bloškega sm učarja ,  de 
lo akad em sk eg a  s likar ja  J a n e z a  Boljke je  7. 2. 1990 p redsed 
nik poslovodnega odbora E lana  Uroš Aljančič predal njegovi 
ekscelenci g. J. A. S a m a ra n c h u  v Lausanni.

Tako se je še e n k ra t  potrdilo tesno sodelovanje MOK-a 
in Elana. Boštjan G aser
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MBX elipsoidna monoblok konstrukcija

1.3. Eliptična oblika — manjša teža smuči
Zaradi uporabe  nek a te r ih  lahkih  m ateria lov  in zaradi 

sam osvoje  oblike so elipsoidne smuči v p r im erjav i s smučmi 
p ravokotne  oblike lažje za več kot 15 %, ki so sicer e n ak e  dol
žine in en ak ih  voznih lastnosti.

Zaradi m an jše  teže so smuči lažje vodljive.
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Teža smuči -  
kotno obliko

primerjava med elipsoidno (MBX) in pravo-

1.4. Eliptična oblika — kontrolirana porazdelitev mase  
smuči

K er je  e liptičnost p rečnega  p re sek a  izrazite jša  v sp red 
n jem  in zadn jem  delu smuči, je  tudi vz tra jnos tn i  m om en t 
sm uče manjši .  Zaradi tega je  sm uča  lažje vodljiva, istočasno 
pa  m irn e jša  in s tab ilne jša  v vertikaln i in horizontalni smeri.

1.5. Eliptična oblika — večja nihalna frekvenca in kraj
ši nihalni čas

Spričo svoje oblike n iha  e liptična sm uča  z enako  am pli 
tudo, v en d ar  z bistveno večjo frekvenco kot pa sm uča pravo
ko tne  oblike. Tudi nihalni čas je  krajši. P rednos t  takega  ob
n a ša n ja  je, da  ostane  sm uča na  ta  način  dalj časa  v k on tak tu  
s površino, istočasno pa so vibracije p re je  zadušene. Boljši 
k o n ta k t  med smučo in površino.

1.6. Eliptična oblika — boljša odpornost proti trajnim 
deformacijam

K onstrukcijske  rešitve in eliptična oblika smuči še pove
čujejo odpornost proti t ra jn im  deform acijam . Da ta  prednost  
izha ja  predvsem  iz oblike, je  možno na jlaž je  ponazoriti z li
s tom  papirja . Če je  papir  norm alno  iztegnjen, se upogne že 
pod lastno težo. Če ga le malce zvijemo, je  že po trebna  sila, s 
ka te ro  bomo pap ir  upognili. Ta  las tnost  se odraža  v v rhunsk i  
kvaliteti in čvrstosti smuči.

2. MBX LIGHTSPEED -  ZAOBLJENA OBLIKA PETE 
SMUČI

Sm uča MBX se že na  pogled odločno razlikuje  od vseh 
d rugih  poznanih  tipov smuči tudi po samosvoji obliki pete. 
T a k a  oblika pete  ima predvsem  dve prednosti.

2.1. Zaobljena oblika pete — krajša kontaktna dolžina  
robnika v zavoju

Ko pride sm uča v zavoj, se k o n ta k tn a  dolžina robnika  
sk ra jša .  Zato se e n a k a  m asa  smuči oz. teža sm učar ja  poraz 
deli na  precej k ra jšo  dolžino. Prit isk  na robnik  je  optimalno 
porazdeljen  in smuči prijem ljejo  še čvrs te je  na  težkih  in 
zah tevn ih  terenih.

2.2. Zaobljena oblika pete smuči — večja drsna povr
šina

Pri vožnji n a ravnos t  imajo smuči večjo drsno  površino 
in sk u p n a  teža  se porazdeli na  večjo površino. Ker je  pritisk 
n a  površinsko enoto manjši,  je  h i tros t  smuči večja, poleg te 
ga pa  so daljše  smuči tudi stabilnejše.

3. MBX LIGHTSPEED -  LESENA SREDICA

Čep rav im a sredica elipsoidnih smuči bistveno m anjšo  
vlogo kot pa pri klasičnih (glavne prednosti  MBX-a 
iz njegove oblike), smo z uporabo lahkega lesa dosej 
no ugodno dušenje  vibracij. Smuča postane tako še 
ša  in n a ta n č n e jša  v zavoju.

4. MBX LIGHSPEED -  UPORABA NOVIH GRAFIČNIH 
TEHNIK

Z uporabo najnovejš ih  spoznanj na  področju grafičnega 
oblikovanja  u t ira  sm uča MBX pot sodobni tehnologiji subli
macije. K akšne  so prednosti  sublimacije pri grafičnem obli
kovanju?

4.1. Tehnologija sublimacije — toplotno uparjevanje v 
podlago

K er je  transfer ,  po treben  za sublimacijo t iskan  po off- 
se t  postopku prak tično  ni omejitev  pri številu barv. Le-te se 
s toploto prenese jo  (sublimirajo) n a  zgornjo oblogo smuči, ki 
pri nadaljn j i  izdelavi postane  eden  od ses tavn ih  e lem entov 
smuče.

4.2. Tehnologija sublimacije — uparjevanje barv v zgor
njo oblogo smuči

K er so barve  v bistvu globinsko u p a r jen e  v zgornjo oblo
go smuči, ki je  debela 1 mm, postane  dekor  neobčutljiv na 
razne  praske . Tako se poveča njegova odpornost proti raz 
n im  m eh an sk im  poškodbam.

4.3 Tehnologija sublimacije — dekor je uparjen na 
zgornjo oblogo pred lepljenjem

V naspro tju  s klasično tehn iko  sitotiska, pri k a te rem  ti
skam o  dekor  na sestavljeno smučo, pa pri novi tehnologiji 
na jp re j  obdelamo zgornjo oblogo. Ker le-ta istočasno p red 
s tav lja  tudi stranice, nam  nova tehnologija  omogoča, da  de
kor po teka  neprek in jeno  od enega  jek lenega  robnika  do d ru 
gega.

KOMU SO NAMENJENE SMUČI MBX LIGHTSPEED?

MBX preds tav lja  v rhunsk i  dosežek k o n s tru iran ja  sm u 
či. Čeprav smuči niso n am en jen e  v rh u n sk im  tekmovalcem, 
pa  smo pri n jihovem k o n s tru iran ju  uporabili  vsa spoznanja , 
ki smo si j ih  pridobili pri delu s tekmovalci. Pri tem  je  n a d 
vse pom em bna  oblika s t ran sk eg a  loka, ki da je  smuči eksplo 
z ivnost in n a tančnos t  v zavoju. V nas ledn jem  razvojnem  ob
dobju bomo prednosti,  ki jih  imajo smuči MBX, uporabili 
tudi pri tekm ovaln ih  smučeh.

MBX se tako s svojimi številnimi prednostm i uvršča v 
skupino  izvenserijsk ih  smuči. Po voznih las tnostih  bi jih  lah 
ko opredelili kot v se s tran sk e  high-high perfo rm ance  smuči. 
Po njih  bodo posegali p redvsem  tisti  sm učarji ,  ki cenijo lah 
ke, zelo odzivne smuči na različnih terenih ,  smuči, ki so p re 
cizne v zavoju te r  stabilne in h itre  v vožnji naravnost.  P red 
v sem  pa so n am en jen e  tistim, ki želijo imeti vsako noviteto 
in biti ko rak  pred ostalimi. To pa MBX Lightspeed vsekakor  
je  — smuči, ki priha ja jo  s 300.000 k m /sek  (svetlobna hitrost)!

T r is tan  Ažm an

Elan na 
severnoameriškem  

trgu
Dalj časa  že n iste  nič s liša 

li o tem, kaj se z E lanom  do
ga ja  v ZDA in Kanadi, k a k 
šno je  razpoloženje na  tu 
k a jšn jem  trgu  ipd. P rav  se 
daj, v jan u a r ju ,  vstopam o v 
nov p rodajni ciklus — p roda 
jo za naslednjo  sezono. Zato 
je  primerno, da vam  osvet
lim razm ere  na  trgu  in na 
k ra tko  preds tav im  naše  p ri 
p rave  na to za nas  najbolj 
pom em bno obdobje v letu. 
Saj gre prav  v naslednjih  
dveh mesecih za »biti ali ne 
biti«.

P redsezonski prodaji (za
k ljučevanju) na  vsak  način 
da  svoj pečat  tekoča zima, 
saj je  od tega močno odvisno 
razpoloženje in p redvsem  fi-

memben/itfejavnitži ki odloča

o tem, ali se bo p roda ja  (trg) 
povečala ali ne, pa  je  seveda 
splošna ekonom ska  situaci
ja-

Niti prvo, to je  sneg, niti 
d rugo ne vliva preveč pogu
m a  in vse okoliščine govorijo 
v prid nad a l jn em u  padcu 
proda je  na  om en jen ih  trži
ščih.

Na celotnem vzhodnem  
delu kon t inen ta  je  bil zače
tek  sezone izredno dober, saj 
s ta  se z ima in sneg pokazala  
pravočasno in cel m esec  de 
cem ber  je  bil idealen za pro 
dajo. Že prve dni ja n u a r ja  so 
se vrem ensk i  pogoji popol
n om a  sprem enili  in postali 
izredno neugodni (toplo in 
deževno), ka r  je  prodajo sm u
ča rske  oprem e praktično 
ustavilo. Na zahodnem  delu 
ko n t in en ta  pa ni bil ugoden

c



niti začetek niti nada ljeva 
n je  zime, saj se je  sneg po
kazal le na n eka te r ih  območ
j ih  in to šele jan u ar ja .

R ezulta t  razm erom a ne 
ugodne zime bodo višje za 
loge kot bi si trgovci želeli 
(predvsem na  zahodu). Poleg 
tega  pa bo trgovce silila v 
večjo previdnost pri nakupih  
tudi splošna ekonom ska  si
tuacija  v ZDA in Kanadi, ki 
vsekakor  ni najbolj ugodna 
(visoke obresti, nestab ilna  
borza in dolar, itd.) N enazad 
nje  bo svoj pečat  razvoju t r 
ga  in prodaje  tukaj dala  tudi 
»katastrofa« v Evropi.

Ja sn o  je, da  vstopam o v 
zelo težko obdobje, v ka te 
rem  bo vsak spodrslja j lahko 
usoden. Zahteve s s tran i  t r 
ga  (predvsem am eriškega) 
glede: cen, kvalitete, točnosti 
izdobav, skratka solidnosti 
na vseh področjih bodo po 
pričakovanju  še ostre jše  in 
tega  se m oram o vsi še kako 
zavedati.

Zgoraj povedano verje tno 
zveni zelo črnogledo, vendar  
je  to d a n a šn ja  s tvarnost  v 
sm učarsk i  industriji .  Zato bo 
koristno, da smo čim bolje 
pripravljeni, da  se s to s tvar 
nostjo spopademo.

Z intenzivnimi pripravam i 
na  naslednjo  sezono (če za 
nem ar im  pripravo in obliko
van je  kolekcij) začnemo
nekje  v decem bru, ko p rične 
mo pripravlja ti p rodajne
program e (cene, raba te  in
ostale »zanke«).

Kot vsako leto v jan u a r ju  
smo tudi letos v obeh f irmah 
pripravili in p rav k a r  končali 
prodajni konferenci, na  k a 
te r ih  področnim zastopni
kom predstavim o nove ko
lekcije, p rodajne  program e 
in druge novosti. Obenem  je 
to tudi mesto, k je r  analiz ira 
mo naš  položaj na  trgu  in se 
veda  tudi konkurenco.

ELAN MONARK, Elanova 
am er iška  firma, je  konferen 
co organizira la  v bližnjem 
sm učarskem  centru  Stovve. 
Za področne zastopnike smo 
pred samo konferenco orga-

Predstavitev »MBX« smuči 
na prodajni konferenci v 
ZDA

nizirali 3-dnevni strokovni 
sem inar  o »delu in negova
nju  odnosov s poslovnimi 
pa r tne r j i  — kupci«. Tem u je 
sledila 3-dnevna konferenca, 
na  kateri  smo predstavili  no
ve programe: ELAN, GEZE 
in DOLOMITE.

Elanov položaj na am eri 
škem  trgu je  še vedno ugo
den in smo s pribl. 13 % trž 
nim deležem trdno na 3. m e 
stu  (za K2 in Rossignolom). 
Seveda je naš  nam en, da to 
pozicijo zadržimo in po mož
nosti nekoliko povečamo t r 
žni delež; za to pa bo poleg 
neoporečnosti smuči po tre 
ben tudi izredno agresiven 
prodajn i in cenovni nastop 
na  trgu.

Z zadovoljstvom sporo
čam, da so bile nove smuči 
(designi) pri potnikih izred
no dobro sprejete . Zelo pozi
tivno so ocenili novi model 
»POWER« tako po videzu kot 
tudi po voznih lastnostih.
V času konference je  bilo 
nam reč  vsak dan  predvideno 
n ek a ju rno  te s t i ran je  proiz
vodov. Za tes t i ran je  so bili 
to k ra t  pogoji zelo ugodni in 
tudi to je  vplivalo na dobre 
ocene smuči. Omeniti mo
ra m  tudi predstav itev  nove
ga modela, im enovanega 
MBX, pri ka te rem  gre za po
polnom a nov pristop (tako 
tržni kot tehnični). Glede na 
to, da so smuči presta le  
ognjeni k rs t  uspešno, smo se 
odločili, da  bomo ta  model 
vključili v program  za n a 
slednjo sezono. O sm učeh 
MBX (njenih prednostih , 
značilnostih itd.) je  bilo po
trebno  potnike »prepričati« 
in to z dobro pripravljenimi 
tehničn im i in tržn im i a rgu 
menti, za to so poskrbeli in
š t i tu t  in drugi sodelavci v 
Elanu. Verjetno vam  je  po
znano, da letos p r iha ja  s 
sm učm i na trg  tudi SALO
MON (s podobnim koncep
tom), zato so smuči »MBX« 
in njihovo pravočasno lansi- 
r an je  še toliko pom em bne j 
še. N adaljn jem u razvoju te 
ga p ro jek ta  bo torej po treb 
no posvetiti  vso pozornost.

Omeniti m oram  še to, da 
s ta  tudi GEZE in DOLOMI
TE, ki skupaj p redstav lja ta  
pribl. 40 % prom eta  v am er i 
ški firmi, pripravili dobre de- 
signe v svojih novih kolekci
jah .  Tu velja poudariti  tudi 
barvno  usk la jenos t  med vse
mi trem i proizvodi, kar  je  pri 
prodaji vedno bolj pom em b
no, saj to omogoča boljši pla
sm a  »paketov«, to je  celotne
ga p rog ram a  — smuči, vezi 
in čevljev. Tak  način ponud
be je  predvsem  v nižjih ce
novnih razred ih  vedno bolj 
pom em ben.

V kanadski firmi — Mo- 
nark Sports smo se že lani 
odločili, da  v okviru proda j 
ne konference organiziram o 
tudi širšo propagandno-pro-

dajno akcijo, v katero  smo 
vključili S tenm arka .

Skupaj z najbolj promi- 
nen tn im  sm učarsk im  cen 
trom  v K anadi Blackcomb/ 
W histler smo organizirali 
4-dnevni sm učarsk i  kamp, v 
ka te rem  je sodeloval S ten 
mark. Povabili smo 20 naših 
na jpom em bne jš ih  kupcev, ki 
so tako  imeli priložnost sm u 
čati s S tenm arkom , se pom e
riti z njim na progi, obenem 
pa se seznaniti  z našim  no
vim program om . Brez dvo
m a je  bilo sm učan je  s S ten 
m arkom  za naše  pa r tne r je  
posebna atrakcija .  V tem  ča 
su so kupci in naključni 
sm učarji  imeli priložnost do
dobra  preizkusiti  naše  sm u 
či, saj smo dali na  razpolago 
dovolj smuči za tes tiranje .  
Odziv je  bil zelo ugoden. To 
ocenju jem o tudi po tem, ker  
je  bila večina smuči stalno v 
»uporabi«.

Kot sem že omenil, je  bila 
akcija  o rgan iz irana  skupaj z 
znan im  centrom  Blackcomb/ 
Whistler, ki je  obenem  eden 
naših  največjih kupcev na 
zahodnem  delu Kanade, saj 
ima v svojem sklopu tudi 
precej trgovin in izposojeval
nic smuči. Poudarim  naj, da 
se je izkazalo kot izredno ko
ristno, da  se tak a  akcija or 
gan iz ira  skupaj s smuči

Ingemar Stenmark

ščem, ne sam o s s troškovne 
ga vidika (velik del stroškov 
in organizacijskega  dela je 
bilo pokritega z njihove s t r a 
ni), am pak  tudi z vidika pu 
blicitete. To znano smučišče 
je  bilo v dneh  p rogram a 
prak tično  Elanovo in to 
p redvsem  zaradi izrednega 
sodelovanja  in podpore fir
me, ki je las tn ik  tega  centra.
S p ropagandnega  vidika je  
bila akcija uspešna  in zelo 
ver je tno  bomo to ponovili tu 
di naslednjo  sezono.

Za uspešnost  te  akcije pa 
gre zahvala  tudi S tenm arku ,  
ki je  tudi v tem  delu sveta 
zelo popularen in velja za 
pravo legendo sm učanja .  
Svoje obveznosti je  opravil 
na res profesionalnem  nivo
ju  in ustregel vsem našim 
željam.

Upamo, da se nam  bo to 
obrestovalo in utrdilo Elano
vo pozicijo na  kan ad sk em  t r 
gu. Elan je  v K anadi nekje 
na  4. m estu  s t ržn im  dele
žem  okoli 11 %, vendar  je 
t reb a  poudariti, da  blagovna 
zn a m k a  ni tako uveljavljena 
kot v ZDA. Elan je  močan v 
prodaji smuči v spodnjih  ce
novnih razredih, m edtem  ko 
pri prodaji v rh unsk ih  smuči 
z Elanovim deležem še ne 
m orem o biti zadovoljni. Za 

(N adaljevanje na 4. stran i)

Na 4-dnevnem smučarskem kampu v smučarskem centru 
Blackcomb/VVhistler v Kanadi je sodeloval tudi Ingemar 
Stenmark



Elan na severnoam eriškem  trgu
(N adaljevanje s  3. struni)
u trd itev  n ašega  položaja v 
K anadi in izboljšanje n aše 
ga  im agea  bo v bodoče po
t rebno  vložiti v trg  več. Fi
nan čn e  možnosti kanadske  
firm e pa so zaradi razm ero 
m a  m a jh n e g a  t rga  in na 
splošno nizkih cen in m arže 
zelo omejene.

Kot sem  že omenil, smo v 
tem  času imeli tudi prodajno 
konferenco s področnimi za
stopniki, na  kateri  smo a n a 
lizirali trg  in predstavili  nov 
Elanov in Alpinin program.

Tudi v K anadi je  na splo
šno pričakovati padec p roda 
je  za naslednjo  sezono. Po
leg tega pa je  iz p redhodnih  
let znano, da se slaba  zima v 
Evropi najbolj odrazi v K a 
nadi, saj se po pravilu veliko 
neprodanega  blaga v Evropi 
zna jde  »na policah« k a n a d 
sk ih  trgovin.

K anadski  zastopniki so 
novo kolekcijo smuči dobro 
sprejeli, k a r  nam  vliva po-

Te dni je oddelek jadra l
nih letal dočakal nov jubilej. 
Od leta 1978 pa do danes 
sm o izdelali že šeststo  letal. 
Večina proizvodnje je  
u sm e r je n a  za izvoz.

Tako gre tudi 601. letalo, 
ki je  obenem  tudi naš  n a j 
m odernejš i  proizvod tipa DG 
500 M ELAN, za n em škega  
kupca.

Če podrobneje  pogledamo 
sestavo dosedanje  proizvod
nje  po tipu letal, dobimo n a 
slednjo sliko:

-  222 letal tipa DG 100 
ELAN

— 365 letal tipa DG 300 
ELAN

- 1 4  letal tipa DG 500 
ELAN

Vsak tip ima nekaj inačic, 
ki zahtevajo  toliko večjo po
zornost vseh zaposlenih pri 
tem program u. Ker je  proiz
vodnja  tipov DG 300 ELAN

gum. Ocenjujemo, da bomo z 
novimi modeli NIIG, smučmi 
POWER te r  z ustrezn im  ce
novnim program om , lahko 
izboljšali s t ruk tu ro  prodaje  
in tudi zadržali nivo naše 
prodaje.

Na žalost to ne m orem  t r 
diti za večino novih Alpini- 
nih modelov, saj barvno ne 
ustreza jo  zah tevam  k a n a d 
skega  trga. To nam  bo ned 
vomno otežilo (če ne celo 
onemogočilo) doseči zas ta 
vljene p rodajne  cilje za leto
1990.

V začetku sem že omenil, 
da  bosta nas ledn ja  dva m e 
seca izredno pom em bna. Že 
prve dni februarja ,  ko bodo 
prvi sejmi (v ZDA in K an a 
di), pa  se bo pokazalo, ali so 
naši program i dobri, ali je 
konkurenca  boljša, ali bomo 
zmagovalci ali poraženci. 
Trg je  neusm iljen , vendar  
tudi najbolj pravičen sodnik.

in DG 500 ELAN praktično 
p rodana  že za dobri dve leti 
napre j ,  si t renu tno  zelo p ri 
zadevam o poživiti proizvod
njo, ki je  v pre tek lih  letih ce
lo nekoliko upadla. N a jnu j 
nejše  naloge nas  čakajo  pri 
usposabljan ju  delavcev za 
gradnjo  letal, pri pripravi in 
organizaciji  dela, izboljšanju 
kakovosti in tehnologije ter 
priprave homologacijske do
kum entac ije  za jadralno le
talo DG 500 ELAN.

Čep rav im am o s temi pro
jek ti  dovolj dela, se naše  mi
sli že ukvarja jo  z nadaljn im  
razvojem. Skupno s firmo 
Glaser-D irks bomo konkuri 
rali  na  natečaju  za nov tip 
jad ra ln eg a  letala svetovne 
kategorije . Gre za jadra lno  
letalo, ki bo z dan ašn jo  teh 
niko na cenen način dosega 
lo k a rak te r is t ike  najboljših  
letal izpred 30 let. Takem u

letalu pa je po napovedi s tro 
kovnjakov odprto celotno 
svetovno tržišče. Poleg tega 
proučujemo več ponudb tu 
jih  letalskih firm za sodelo
vanje.

Lahko torej trdimo, da je  
proizvodnja letal v Elanu po
sta la  že tradicija, in jo je tre-

Pričakujoč vsaj do neke  
mere norm alno  z im o  in s 
tem tudi veliko boljše poslo 
vne  rezultate v letu 1990, bi 
vas želeli seznan it i  z na jn o 
vejšim i ak t ivn o s tm i  na
Švedskem , D anskem  in
Islandiji.

Kot vam je znano že iz n a 
ših prejšnjih  č lankov v S m u 
čini, im am o danes na Š v e d 
skem  poleti f irm e  Ih/on A B  
tudi f irm o  Pelan A B  Sive- 
den, k i je  v sestavi samega  
I{yona kot n jenega lastnika.  
Nato srno se lotili obdelave  
danskega, groenlandskega  
in is landskega tržišča, na  
katerih pričaku jem o precej 
boljše rezultate, kot sta jih  
Elan in  A lp ina  dosegala v 
n ed a vn i  preteklosti. Saino-  
zavest  nam  vzbuja zelo do 
bra kooperacija, k i smo jo  v 
za d n jem  času vzpostavili  s 
f irm o  Select na Danskem.  
Tako kooperacijo bomo s k u 
šali učvrsti t i  tudi na drugih  
tržiščih.

Pripravljamo tudi dolgo
ročen razvoj Ryona, Pelana  
in in tenz iv iram o celovito  
Elanovo ak t ivnos t  v  S k a n d i 
naviji.

Da bi lahko uresničili  za 
črtane želje in zagotovili  
boljšo poslovno ak t ivnos t  na 
tem tržišču, predlagamo po 
s lovodn im  organom nasled 
nje:

1. Ustanoviti  novo f irm o  
Elan Nord, k i  bi bila v pri
hodnosti  nosilec vseh Elano
vih ak t ivnos t i  v S k a n d in a v i 
j i  in koordinator  oz. tako  
im enovana  holding organi
zacija za Skandinavijo ,  
hkrati  pa tudi lastn ik  vseh 
naših  f i rm  na  tem trgu.

2. Po hitrem  postopku  p o 
iska ti  možnosti, da se R yon

ba razvijati naprej,  saj so 
nam  vra ta  na tržišča odprta.

Potrebno pa se bo potrudi
ti za dovolj strokovno uspo
sobljenega kadra.

Vsem sodelavcem iskreno 
čestitam  ob jubileju.

M arjan  Žvokelj

se s f irm o  Pelan AD vključili  
v sku p n o  organizacijo, torej 
pod »eno streho«.

K er je  Elan Holding spre
jel oba predloga, smo zas ta 
vili vse sile, da ju  v letu 1990 
tudi uresničimo.

Z ustanovitv ijo  f i rm e  Elan 
Nord kot bodočega koordi 
natorja in lastnika naših  
ska n d in a vsk ih  f irm  ter m a 
terialnih dobrin smo dobili 
temelje, na katerih se Elan 
poleg dosedanje aktivnosti  
lahko v prihodnje  usmeri tu 
di na druge dejavnosti  Ela
novega kooperacijskega pro
grama na sk a n d in a vskem  in 
evropskem  trgu.

Ob oblikovanju  skupnega  
evropskega tržišča leta 1992 
se Elan tako m ed  prv im i  
vk ljučuje  vanj in skuša najti 
nadaljno  pot za lažje p rem a 
govanje  težav ter izboljšati 
koordinacijo  Elan Jugoslavi-  
j  a /A vstr i ja /Skand inav  ij a .

Prva dejavnost f i rm e  Elan 
Nord je  izgradnja lastnega  
distribucijskega centra na 
ju g u  Švedske  ter vselitev  
Hi/ona in Pelana vanj. Priča
kujemo, da bomo to opravili  
do meseca septembra; tako  
bomo pripravljeni pričakali  
novo z im sko  sezono in lahko  
z vsem i m očm i krenili  v leto
1991, k i  naj bi pom enilo  pre
lom nico v celi Evropi in v 
poslovni po li t ik i  na s k a n d i 
n a vskem  trgu.

Upam, da sem s to kratko  
in formacijo  dopolnil poda t
ke, k i  so bili objavljeni v 
prejšnjih štev ilkah  Sm učine .

Do naslednjič vas pozdra 
vljam z že dobro poznano  
mislijo  Z ELANOM ZA 
ELAN.

Nikola Sum ina-Laufer

H erm an  Poklukar

Šeststoprvo letalo

Ustanovili smo 
Elan Nord Sweden

A B  preseli na jug  Švedske ter

Delavci oddelka jadralnih letal ob (>01. letalu
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Varstvo pri delu v preteklem letu
V lanskem  letu se je  v našem  podjetju  zgodilo 65 nesreč 

pri delu, ena  na  službeni poti, tri na  poti na  delo in dve na  po
ti z dela. Glede na lansko število zaposlenih 1340, znaša  od
stotek nesreč  pri delu za lansko leto 4,8 %. Zaradi nesreč  pri 
delu j e  bilo izgubljenih 1315 delovnih dni.

Če te podatke  p r im er jam o  z g ibanjem  nesreč  pri delu v 
letu 1988 lahko ugotovimo, da se je  število nesreč  in odstotek 
poškodovanih delavcev nekoliko povečalo, m ed tem  ko je  š te 
vilo izgubljenih delovnih dni ostalo približno enako.

N a jpom em bnejša  ugotovitev lanske analize nesreč  je, 
da nismo imeli nobene težje poškodbe pri delu. Vse nesreče 
so bile lažjega značaja  in niso imele za posledico invalidnosti 
poškodovancev.

I. Analiza nesreč
1. Gibanje nesreč po kvalifikacijski sestavi ponesrečencev:

NK PK KV VK SS VŠ Skupaj

19 20 22 1 2 1 65

Iz pr ikazan ih  podatkov je  razvidno, da je  bilo lani, tako 
kot opažam o že vrsto let, največ nesreč med delavci pri s tro 
jih in napravah ,  to so pa p redvsem  KV, PK in NK delavci.

2. Gibanje nesreč po dnevih v tednu:

ponede- torek  s reda  če tr tek  petek  sobota skupaj

15 16 12 7 14 1 65

M edtem  ko s ta  v p re jšn jih  letih izstopala po številu ne 
sreč ponedeljek  in torek te r  delno petek, za lani ugotavlja 
mo, da je  bilo število nesreč po dnevih v tednu  približno e n a 
ko; sam o na  če tr tek  je  bilo nesreč  nekoliko manj.

3. Gibanje nesreč po urah nastanka:

1 2 3 4 5 6 7 8 skupaj

6 13 6 5 10 13 11 1 65

Iz podatkov je  razvidno, da je  največ nesreč  v drugi uri 
dela te r  po malici, to je  po 4. uri dela.

4. Gibanje nesreč glede na spol zaposlenih:

moški ženske  skupaj

35 30 65

Že v lanskem  letu je  prišlo do sp rem em be, saj se je  š te 
vilo ponesrečenih  žensk močno približalo moškim, m edtem  
ko je  bila p re jšn ja  leta razlika precej večja.

5. Gibanje nesreč po programih in sektorjih:

PSM PŠO PPL TR IE VZ skupaj

24 19 12 1 2 7 65

Kot že vrsto let nazaj je  največ nesreč  v p rogram u sm u 
či, sledita  p rogram  ŠO in p rogram  plastika. V lanskem  letu 
je  bilo so razm erno  največ nesreč  v športnem  orodju, m ed 
tem ko je  njihovo število upadlo v p rogram u vzdrževanja.

6. Gibanje nesreč po viru — načinu nastanka:

stroji in t ra n sp o r t  ročno d d  ostali sk  j 
naprave  in gibanje  orodje v  vzroki *

20 11 5 11 18 65

Iz p r ikazan ih  podatkov je  razvidno, da vedno bolj n a ra 
šča število nesreč  kot posledica transporta ,  manipulacij in 
razn ih  padcev. Upadlo je  število nesreč  pri s trojih  in n a p ra 
vah, k a r  je  pozitivno. Povečalo pa se je  število nesreč  pri de
lu z ročnim orodjem.

7. Gibanje nesreč po vzrokih nastanka:

nevaren  večja k ršen je  pomanj- ost a u
način nevar- var. kljiva vzroki skupaj
dela nost predpisov zaščita

15 26 10 4 10 65

Čeprav je  razumljivo, da  je  vzrok za n a s tan ek  nesreč  v 
nevarnem  načinu dela in večji nevarnosti ,  je  t reba  vseeno

opozoriti, da  je  še vedno dosti nesreč zaradi k ršen ja  v a rnos t 
nih predpisov.

8. Pot z dela 2
9. Pot na delo 1

10. Službeno potovanje 1

Glede na  število zaposlenih, ki redno uporablja jo  razli
čna prevozna sredstva  ali pešpoti, je  število nesreč  na  poti z 
dela in na  delo sorazm erno  zelo nizko.

Analiza nam  prikazuje  g ibanje  nesreč  v p re tek lem  letu 
z različnih zornih kotov. Če podrobneje  analiz iram o posam e 
zne v rs te  vzrokov in pokazateljev  ugotovimo, da bi se vzroki 
nesreč lahko skrčili, če bi zaposleni upoštevali po trebne  v a r 
nostne ukrepe  in boljšo organizacijo dela. Objektivni vzroki 
pa so predvsem  slabši delovni pogoji v n eka te r ih  oddelkih, 
večja delovna in tenzivnost te r  p re m a jh n a  las tna  sk rb  za v a r 
no delo.

11. Tehnično varstvo
V lanskem  letu smo pri tehn ičnem  varstvu  začeli obšir 

no akcijo v sodelovanju z IVD Maribor. V skladu s predpisi 
smo s is tem atsko  pregledali vse s troje in naprave  v p rogra 
mu smuči, letos pa bomo nadaljevali z ostalimi programi.

Delovno organizacijo je  pregledala  tudi republiška  in 
špekcija  dela in pri pregledu ni ugotovila bistvenih  pom an j 
kljivosti.

Intenzivno pa je  pri ugotavljanju  pomanjkljivosti  sode
lovala tudi in te rn a  kom isija  za varstvo pri delu, ki je  redno 
na  tri m esece  pregledovala  varnos t  te r  preko tehn ičnega  ko
legija tudi ustrezno  ukrepala .

III. Zdravstveno varstvo
V pre tek lem  letu smo vse ogrožene delavce na  delovnih 

m estih  z večjo nevarnostjo  poslali na  s is tem atske  zdravni
ške preglede v d ispanzer  za medicino dela Radovljica.

Rezultati so bili ugodni, saj ni bilo ugotovljenih zdrav
stvenih  okvar  delavcev razen  poklicnih obolenj v obliki ekce-

(N adaljevanje na 6. strani)

Ali upoštevamo predpise o dnevnih količinah vnetljivih
snovi



Varstvo pri delu v preteklem  letu
(N adaljevanje s  5. struni)

mov. Delovni pogoji so se zaradi intenzivnosti dela  nekoliko 
poslabšali v program u plastika.

Kontrolni pregledi glede uporabe zaščitnih sredstev, ki 
jih  opravljam o na  vsake  tri  mesece, so dali pozitivne rezulta 
te: zaposleni to zaščito redno uporabljajo.

V lanskem  letu je  h ig iensko-zdravstveni pregled opravil 
tudi san i ta rn i  inšpektor skupščine občine Radovljica, ki pa 
ni ugotovil bistvenih  pomanjkljivosti.

IV. Požarna varnost
Tudi v letu 1989 smo redno opravljali požarno varnostne  

preglede delovne organizacije  in ugotovljene pom anjkljivo 
sti posredovali tehn ičnem u  kolegiju. Kljub tem u  pa zaradi 
tehnologije dela še vedno os ta ja  zelo velika požarna  ob rem e 
nitev v p rogram u p lastike  in v lesnem  oddelku p rogram a 
športnega  orodja.

V požarno varnos t  v lanskem  letu nismo veliko vlagali, 
razen  v novo skladišče za nevarne  snovi, ki je  začelo obra to 
vati v juli ju  lanskega  leta.

Pozitivna je  tudi ugotovitev, da smo v lanskem  letu imeli 
v na šem  podjetju  sam o 3 začetne požare, ki pa so jih  gasilci 
in člani n ašega  gasilskega  d ruštva  že v začetku pogasili, ta 
ko da  ni n as ta la  nobena m a te r ia ln a  škoda.

Lanski obisk republiške  požarne inšpekcije  pa je  ugoto
vil vrsto  pom anjkljivosti predvsem  v program u športnega  
orodja  in p ro g ram a  plastike. Zaradi tega m oram o za pro 
g ram  p lastike  izdelati sanacijski načrt.

Bojan Zajc

Elanova obratna
ambulanta

R ada  bi vam predstavila  
obra tno  am bulan to ,  ki kot 
del Z dravs tvenega dom a R a 
dovljica skrbi za zdravstve 
no vars tvo delavcev in upo
kojencev podjetij Elan in Su- 
kno. Č eprav v slabih razm e 
rah, opravlja  am bu lan ta  
(zdravnik in dve medicinski 
sestri) vso kurativno in večji 
del p reventivne  dejavnosti, 
to je  tisti del, ki ga glede na 
op rem ljenost  in kadrovsko 
zasedbo lahko opravljamo. V 
preventivni del sodijo vsi 
pregledi pred zaposlitvijo, po 
daljši odsotnosti z dela, ob
časni pregledi, ogledi in a n a 
lize delovnih mest, sodelova
nje s kadrovsko  in socialno 
službo te r  s tehničn im  oseb
jem  glede eventuelnih  p re 
m estitev  delavcev iz zdrav 
s tvenih razlogov itd. Želimo 
si, da  bi osta la  povezanost in 
sodelovanje s tovarno še n a 
prej dobra: pom em ben  pogoj 
za to pa  je  seveda določena 
s ta lnost  zd ravn ika  v am b u 
lanti.

In kaj nam  sedan ja  
op rem ljenost  am bu lan te  že 
omogoča in kaj so naši cilji 
za bodoče?

Naši m edicinski sestri s ta  
usposobljeni za izvajanje  ek 
s te rn ih  labora torijsk ih  prei 
skav krvi in urina. Pri p re 
ventivnem  ali kura t ivnem  
pregledu lahko še p reg leda 
mo pljučno funkcijo (spiro- 
metrija)  in srce z elektrokar- 
diografijo. V letošnjem letu 
pričaku jem o novejši, teh n i 

čno zanesljivejši tokovodni 
EKG apara t .  Poleg tega 
opravljam o še vse m ale ki
ru ršk e  posege, jem ljem o kri 
za zah tevne jše  b iotehnične 
tes te  (m ateria l  za to pošilja
mo v laboratorij  na  J e se n i 
ce, K ran j  oz. za horm onske  
p re iskave  v Ljubljano), n a 
potimo pacien te  na  speciali
s tične preglede, hospitalno 
ali zdraviliško zdravljenje.

Kot o b ra tn a  am b u lan ta  se 
veda odgovarjam o tudi za 
u re jan je  vseh odsotnosti z 
dela zaradi bolezni, nege, po
škodb ali porodniškega do
pusta, za napotitve na inva
lidsko komisijo itd.

P om em b n a  p rednost  naše  
a m bu lan te  je, da  je  p ra k t i 
čno v sam i tovarni, da  je  de 
lavcem tako  rekoč »pri roki«

Alojz Knavs, poverjenik rde
čega križa v Elanu, je že 
40-krat daroval kri

in da ne nazadn je  omogoča 
telefonsko naročanje .

To pomeni, da je  čakan je  
na pregled pri zdravniku  ko
likor mogoče kratko, s čem er 
pa tudi izguba delovnih ur 
m inim alna.

Že na  začetku sem om eni
la, da  so prostori dotra jani, 
slabi in k a r  je najvažnejše: 
prav prostori ne omogočajo 
več nadaljn j ih  izboljšav, to 
je  š ir jen je  naše  dejavnosti in 
tudi boljše opremljenosti  saj

V soboto, 20. j a n u a r ja  1990 
je  bil v podjetju  občni zbor 
industr i jskega  gasilskega 
d ruš tva  Elan, ki je  hkra t i  po
menil tudi uvod v jubilejno 
leto, v ka te rem  IGD Elan 
p raznu je  svojo št ir ideset le t 
nico.

Poleg članov gasilskega 
d ru š tv a  so se občnega zbora 
udeležili še p redsednik  ob
činske gasilske zveze Radov
ljica tov. Smole, poveljnik 
sek to r ja  tov. Legat te r  p red 
stavniki industr i jsk ih  gasil
sk ih  društev, sosednjih  ga 
silskih d ruštev  in pobra ten ih  
gasilskih  društev: IGD BPT 
Tržič, GD Bukošek, IGD Slo
venija les Radomlje, IGD No- 
voles Novo mesto, GD Begu
nje, GD Podgora, GD Brezje 
in GD Mošnje.

Vodstvo podje tja  je  zasto 
pal m ag is te r  Pe te r  Petriček.

Iz poročil je  bilo razvidno, 
da  je  gasilsko društvo v m i
nu lem  letu delovalo uspešno 
in da se je  varstvo pred poža
rom  na  mnogih področjih ob
čutno izboljšalo. Z izgradnjo 
skladišča nevarn ih  snovi 
smo rešili problem s h ra n je 
van ja  vnetljivih in nevarn ih  
snovi. Skladišče je  g ra jeno  v 
sk ladu  z najsodobnejš im i do
sežki na področju vars tva

vsaka  n ap rava  zahteva tudi 
svoj prostor. Vsi, mi, ki de la 
mo v am bulan ti ,  in delavci, 
ki p r iha ja jo  k nam, pa si že
limo, da bi našo de javnost še 
razširili in izboljšali. Radi bi 
razvili osnovno fizioterapijo 
(obsevanje, diadinator, ra- 
zgibanje), saj so prav  obole
nja gibal na  2. m estu  po po
gostosti vzrokov za prihod v 
ambulanto . Izboljšali bi radi 
preventivno dejavnost tudi 
tako, da bi imeli možnosti in 
pre iskave  posam eznih  doda
tnih funkcij (vid, sluh . . .). 
Za to bi potrebovali dodatno 
tehnično oprem o (npr. Ro- 
denstockov arto-iater, avdio- 
metrijo, . . .), m orda pa bi 
razvili tudi zobozdravstveno 
službo.

Čeprav se zavedam, da se 
danji t ren u tek  ni najbolj p ri 
m eren  za investicije, pa ven 
d a r  menim, da je  zdravstvo 
samo term inološko negospo
d a rsk a  dejavnost, de jansko  
pa zelo pom em bna  in tudi 
gospodarska. Saj še niste po
zabili številnih voščil ob bo
žičnih in novoletnih p razn i 
kih?! P rep r ičana  sem, da je  
bilo med številnimi dobrimi 
željami zdravje med prvimi. 
Zato se potrudim o vsi in po
skrbim o za naše zdravje in 
zdravje naših  sodelavcev — 
tudi z boljšimi pogoji in s 
tem  tudi z boljšim delom n a 
še zdravstvene  službe.

Dr. D am jana  Pirih

pred požarom in v skladu z 
ekološkimi zahtevami. Ob
j e k t  je  razdeljen  na osem po
žarn ih  sektorjev, ki so med 
seboj tako varovani, da se 
požar iz enega  sek to r ja  ne 
more razširiti na  drugega.
V vsakem  sektor ju  so ročni 
gasilni apara t i  in po dva p re 
vozna halona. Vsi sektorji 
imajo ionizacijske in svet
lobne javljalce požara, kupo
le za odvod d im a in toplote

Predsednik IGD Elan An
drej Resman

Občni zbor IGD Elan



Občni zbor IGD Elan je pozdravil tudi poveljnik sektorja za 
požarno varnost občine Radovljica Niko Legat

te r  av tom atska  zapirala  v 
slučaju požara.

Za gašen je  požara  v sk la 
dišču nevarn ih  snovi smo 
nabavili gasilsko vozilo za 
gašen je  s peno. V vozilu je  
rezervoar s 30001 vode in 
1000 1 penila silvani 4 S.

Če pride do požara  v ka te 
remkoli sek torju  skladišča 
nevarn ih  snovi, se iz gasil
skega  vozila priključi cev na 
prik ljuček sektorja , v ka te 
rem  je  požar, izklopi e lek tr i 
čni tok, vklopi genera to r  pe 

ne in prične gasiti z lahko 
peno. Po izračunu in p rak t i 
čni zapolnitvi največjega po
ža rnega  sek to r ja  to t ra ja  
največ 3 minute.

Gasilsko vozilo, ki smo ga 
kupili za g ašen ja  skladišča 
nevarn ih  snovi, lahko usp e 
šno uporabim o tudi za gaše 
nje na celotnem območju 
podjetja , saj poleg lahke pe 
ne uporabim o še gasilski top 
za gašen je  s težko peno, hi
tro napadalno  cev in ostale 
prik ljučke za gašenje.

Kljub vsakole tn im  izbolj
šavam  g radben ih  objektov 
in upoštevanju  požarno-var- 
nostn ih  ukrepov  pa se požar 
na  ogroženost stalno poveču
je. V mnogih  ob jektih  se pro
izvodnja povečuje, večajo se 
zaloge surovin, gotovih izdel
kov, vnetljivih tekočin itd. 
M ars ik je  je  vsled tega  zelo 
težak  dostop celo do objekta, 
v objektu  sam em  pa ni v a r 
nih prehodov in dostopov do 
gasilnih sredstev.

Člani gasilskega d ruš tva  
so se med letom udeležili 
v seh  aktivnosti po p rogram u 
občinske gasilske zveze R a 
dovljica, te r  vseh tekm ovanj,  
na  k a te r ih  so dosegli solidne 
rezultate.

Tudi v okviru delovne or 
ganizacije  je  bilo veliko 
aktivnosti.  Sam o rednih  vaj 
in priprav  za tekm ovan je  je 
bilo nad štirideset.

Vsake tri m esece smo p re 
ventivno pregledali požarno 
v a rn o s t  v celotnem podjetju, 
vm es pa večkra t  in terno  po
sam ezne  obra te  in oddelke. 
Vse zapisnike požarnih  p re 
gledov je  obravnaval tudi 
strokovni kolegij. V večjem 
delu podje tja  smo že o rgan i 
zirali p redavan ja  s požarno 
tem atiko, sicer pa so tak a  
p redavan ja  na vrsti vse leto.

Društvo je  uspešno sodelo
valo tudi s sosednjimi in po
bra ten im i gasilskimi društvi 
in se udeležilo vseh gasilskih 
aktivnosti  v okviru občinske 
gasilske zveze Radovljica.

K er  je  naše  podjetje  po po
žarni ogroženosti v občini na 
p rvem  mestu, m oram o sk r 
beti za lastno številno in 
strokovno usposobljeno ga 
silsko enoto. Na občnem zbo
ru smo se odločili, da  našo 
gasilsko enoto kadrovsko 
okrepimo, izboljšamo njeno 
strokovnost, povečamo p re 
ventivno dejavnost in izuri
mo vsakega  člana podjetja, 
da  bo znal ravnati  z gasilni
mi sredstvi in da bo pravilno 
ravnal ob požaru ali naravni 
nesreči.

Občni zbor so pozdravili 
tudi vsi gostje in zaželeli 
d ruš tvu  tudi v bodoče veliko 
u speha  in dobrega  m edse 
bojnega  sodelovanja.

Apeliram na  vse člane 
podjetja , da  se v tem  jub ile j 
nem  letu, ko praznu jem o 
40-letnico ustanovitve n aše 
ga gasilskega društva, včla
n ite  v društvo, vse pa že se 
daj vabim, da  se udeležite ju 
bilejne proslave 40-letnice, 
ki bo 20. m a ja  ob 10. uri.

Andrej R esm an

udeleženec ima dostop le do 
nek a te r ih  podatkov, čeprav 
bi potreboval širši vpogled 
vanje.

Opisani pojav zm anjšu je  
povezanost inform acijskega 
sistema, s tem  pa ana rh ič 
nost, neučinkovitost  te r  s tro 
ške  in form acijskega  siste 
ma.

Osnova razvoja integrira
nega informacijskega siste 
ma je  takšna dokumentira
nost podatkovnih struktur, 
da so razumljive večini upo
rabnikom in razvijalcem  
p rog ram ske  opreme. Poleg 
tega  pa so podatki sh ran jen i  
v bazah  podatkov, od koder 
jih  je  možno citati na en o 
staven način. Pod temi pogo
ji je  vsako podatkovno s t ru k 
turo  potrebno vpeljati le en 
k ra t  za potrebe vseh uporab 
nikov podatkov.

Pri razš ir jan ju  znan ja  in 
m iselnosti o uporabi teb  m e 
todologij in orodij naletimo 
na  problem usklajevanja 
mnenj ter spoštovanja dogo
vorov o zasnovi podatkov in 
računa ln išk ih  procesov.

Včasih reševan je  večjih 
inform acijskih  problemov s 
pomočjo novih delavnih m e 
tod povzroči toliko preglavic, 
da posam ezni uporabniki 
ugotovijo, da in teg riranega  
inform acijskega  s is tem a ne 
potrebujejo.

F ranc  Rozman 
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Integrirana informatika da ali ne?
Razvoj inform atike  ne po

tek a  le v računskem  centru, 
a m p ak  sp rem in ja  način po
slovanja, navade in znanje  
po vsej organizaciji. Infor
macijski problemi niso le 
problemi računskega  centra, 
a m p ak  večine udeležencev 
poslovanja.

Zahtevnosti inform acij 
sk ih  problemov so zelo raz 
lične. Glede na obseg po
datkovnih  s t ru k tu r  te r  m eto 
de re ševan ja  jih razdelimo v 
tri skupine:

Enostavni informacijski 
problemi se nan aša jo  na  eno 
ali dve entiteti  (datoteka, ši
frant). To so lokalni inform a
cijski problemi. Podatki so 
zanimivi za ožje poslovno 
področje, n a jvečk ra t  za po
sam eznega  delavca. S topnja  
abs trakc ije  problem a je 
m a jhna .  Problem je eno
s tavno razumljiv.

T akšn i  problemi so razvoj
no rešljivi po metodi prototi
pov (poizkusov in odprav lja 
n ja  napak) v nekaj u rah  
(največ nekaj dni) neposred 
no s s trani upo rabn ika  na 
orodjih  lotus, paradoks, 
vvordstar. V E lanu im am o ta 
orodja  n am eščena  na  oseb
nih računalnikih .

Informacijski problemi 
srednje zahtevnosti so lokal
ni informacijsk i problemi, ki 
vsebujejo do dese t  en ti te t

(datotek, šifrantov). A bs trak 
cija p roblem a je  večja kot 
pri enostavnih  problemih. Še 
vedno je  problem razložljiv 
in obvladljiv v na rav n em  je 
ziku.

Takšn i  problemi so rešljivi 
v nekaj dese t  u ra h  razvojne 
ga dela (do največ nekaj sto 
ur). Te vrste  inform acijsk ih  
problemov so rešljivi po m e
todi prototipa. Običajno jih 
re šu je ta  računa ln ičar  in upo
rabn ik  na osebnih  računa ln i 
kih.

Zahtevni informacijski 
problemi obravnavajo  nekaj 
de se t  do nekaj sto entitet. 
A bstrakc ija  p roblem a je  ve
lika. Problem je  razumljiv  le 
ob uporabi metod inform a
cijskega inženirstva. Člove
ški možgani imajo p re m a jh 
ne zmogljivosti, da  bi p ro 
blem obvladovali na  osnovi 
opisa v n a ravnem  jeziku.

Takšn i  problemi so rešljivi 
na  osnovi inform acijskih  
projektov, ki slonijo na  m e 
todah  inform acijskega  inže
nirstva. Abstrakcijo  posa 
m eznih  faz pro jek ta  lahko 
zm an jšam o  s pomočjo m eto 
de prototipov. Projekti  zah 
tevajo nekaj sto do več tisoč 
u r  dela.

Povezan (in tegriran) infor
macijski s is tem  se ukvarja  
p redvsem  z večjimi in form a
cijskimi problemi. Vsaka 
n a d g rad n ja  enega  (skupne 

ga) inform acijskega s is tem a 
zahteva  razum evan je  in po
znavan je  obstoječega infor
m acijskega  s is tem a  (modela 
podatkov) te r  nadg ra jevan je  
le tega. To pomeni sočasno 
obvladovanje več dese t  en ti 
tet.

Obvladovanje m a jh n ih  in 
s redn jih  inform acijsk ih  pro
blemov v E lanu ne pred 
stavlja  velikih težav. Težave 
im am o pri reševan ju  večjih 
inform acijskih  problemov.

Za njihovo reševan je  ob
sto ja jo  tudi s tranpoti .  Zelo 
p ril jub ljena  je  naslednja:

Im am o večji informacijski 
problem, z mnogimi en t i te ta 
mi, ki se n a n a ša  na  več upo
rabnikov  v tovarni. S tranpo t  
za reševan je  problem a je  v 
tem, da v sak  od uporabnikov 
analiz ira  le svoj vidik proble
m a in tega v idika niti ne 
p redstavi niti ne uskladi z 
ostalimi udeleženci oziroma 
z obstoječim informacijsk im 
sistemom. Posam ezni vidik 
p roblem a bistveno zm anjša  
stopnjo  abs trakc ije  proble
m a te r  prevede problem  v te 
žavnostno stopnjo s rednjih  
problemov. T ak  problem je 
za upo rabn ika  rešljiv že po 
metodi proto tipa na oseb
nem  računalniku.

Rezultati delnih rešitev 
večjega problem a je  več del
nih, med seboj nezdružljivih 
računa ln išk ih  rešitev. Vsak



Razpis letovanja v letu 1990
Po sklepu kom isije  za  družbeni s tan d a rd  z dne  2. 2. 1990 ob ja 

v ljamo razpis za zb iran je  prijav za le tovanje v Elanovih počitniških 
eno tah

I. PRAVICA DO UPORABE ELANOVIH 
POČITNIŠKIH ENOT

Pravico do uporabe  Elanovih počitniških enot imajo:
1. delavci podje tja  ELAN v red n em  delovnem razm erju ,
2. delavci podje tja  ELAN, ki so sklenili delovno razm erje  za 

določen čas (samo v času  delovnega razm erja )
3. Elanovi upokojenci,
4. Elanovi štipendisti ,
5. delavci iz ELAN-Brnca,
6. poslovni pa r tn e r j i  podje tja  ELAN in
7. zunan je  osebe.
Pri razvrščan ju  prosilcev za le tovanje  upoštevam o navedeni 

v rs tn i red, ka r  pomeni, da imajo absolutno prednos t delavci v red 
nem  delovnem razm erju . Če so kapacite te  polno zasedene, vse n a 
s lednje  kategorije  upravičencev odpadejo.

Letovanje  poslovnih par tn e r jev  odobrava  komisija za družbeni 
s tan d a rd  na podlagi p isnega priporočila (obrazec) članov poslovod
nega  odbora ali d irek to r jev  program ov in sektorjev.

P rav  tako kom isija  za družbeni s ta n d a rd  odobrava le tovanje zu
nan j ih  oseb, za k a te re  lahko vloži prošn jo  (obrazec) sam o delavec 
podje tja  ELAN, ki s tem  prevzem a tudi vso odgovornost za ravnan je  
uporabnika .

II. PREDNOST PRI LETOVANJU
K rite r i je  za p rednos t pri letovanju, p redvsem  v času kolektivne

ga  dopusta , bo določila kom isija  za družbeni s tandard , ko bo znano 
število prijav. Kriteri ji  v bistvu osta ja jo  enaki kot p re jšn ja  leta, tudi 
letos pa velja načelo, da  se med kolektivnim dopustom  ne morejo 
prijaviti tisti delavci, ki kolektivnega dopusta  nimajo.

Če s ta  v podjetju  ELAN zaposlena oba zakonca, se lahko p r i ja 
v ita dve leti zapored z enoletn im  presledkom.

III. IZMENE ZA LETOVANJE
K rajše  — 8-dnevne izm ene veljajo za vse enote  v Istri, na  Krku, 

Selcah, Bohinjski Bistrici, na  Krvavcu te r  A tomskih, Č ateških  in 
D olenjskih  toplicah, daljše — 10-dnevne pa za P akoštane  in vse oto
ke (razen Krka).

8-dnevne izmene
1. izm ena od 26. 6. do 4. 7. 1990
2. izm ena  od 4. 7. do 12. 7. 1990
3. izm ena  od 12. 7. do 20. 7. 1990
4. izm ena  od 20. 7. do 28. 7. 1990 -  KD
5. izm ena  od 28. 7. do 5. 8. 1990 — KD
6. izm ena od 5. 8. do 13. 8. 1990
7. izm ena  od 13. 8. do 21. 8. 1990
8. izm ena  od 21. 8. do 29. 8. 1990
9. izm ena  od 29. 8. do 6. 9.1990
10-dnevne izmene:
1. izm ena  od 28. 8. do 8. 7. 1990
2. izm ena  od 8. 7. do 18. 7. 1990
3. izm ena  od 18. 7. do 21. 7. 1990 — KD
4. izm ena  od 28. 7. do 7. 8. 1990 — KD
5. izm ena  od 7. 8. do 17. 8. 1990
6. izm ena  od 17. 8. do 27. 8. 1990 in
7. izm ena od 27. 8. do 6. 9. 1990
V času  določenih izmen ni možno koriščenje  d rugačnih  te rm i

nov, možno je  sam o podaljšan je  zadnje  ozirom a koriščenje  prve 
izm ene  pred  določenim datum om .

IV. KJE IN KAKO BOMO LETOS LAHKO 
LETOVALI?

V le tošn jem  letu im am o na  razpolago skupaj 67 počitniških eno t 
s  skupno  343 ležišči v 19 različnih k ra j ih  in sicer:

PRIKOLICE:
— 3 v Uliki pri Poreču (N atu r is t  cen ta r  Ulika)
— 4 v V rsarju  (Avtokamp F u n ta n a  — Valkanela)
— 3 v av tokam pu Zagori (Novi Vinodolski)
— 3 v Baški na  otoku K rku  (Avtokamp Zablače)
— 1 v Baški na otoku K rku  (Avtokamp Bunculuka — nud i

stični)
— 2 na  M alem Lošinju (Avtokam p Čikat)
— 2 v P ak o š ta n a h  (pri Zadru  — A vtokam p Kozarica)
— 2 v P odčetrtku  (Avtokamp Atomske toplice)
— 1 v Dolenjskih  toplicah.
Vse prikolice imajo po 5 ležišč (razen treh  v Zagorih 4 ležišča) 

o p rem ljene  pa so tako, da je  v njih  možno kuha ti  (osnovna posoda in 
p ribor za k u han je ,  štedilnik, hladilnik).

BUNGALOVI:
— (V L an te rn i  pri Poreču (Avtokamp LANTERNAKAMP)
Bungalovi imajo po 4 ležišča in so oprem ljeni tako kot prikolice

z osnovno posodo za kuhanje ,  im ajo  pa tudi las ten  WC s kopalnico.

APARTMAJI:
— 5 v Č ervarju  pri Poreču ( 2 x 4  osebe, 2 x 5  oseb, 1 x 8  oseb)
— 2 v Dugi uvali pri M arčani ( 2 x 4  osebe)
— 5 v Loparih na Lošinju (vsi za 6 oseb)
— 7 v Martinščici na C resu  ( 5 x 4  osebe, 2 x 5  oseb)
— 9 v G ajcu na Pagu (vsi za 7 oseb)
— 4 v Bohinjski Bistrici ( 2 x 3  osebe, 1 x 4  osebe, 1 x 6  oseb)
— 2 na  Krvavcu ( 1 x 4  osebe, 1 x 7 oseb)

POČITNIŠKE HIŠICE:
— 3 v Selcah — Avtokamp Selce (vse za 5 oseb)
— 3 v Č ateških  toplicah (vse za 6 oseb)
Hišice v Selcah so oprem ljene  z jediln im  priborom  in priborom 

za k u h a n je  kave, hladilnikom in kuhalnikom, v en d ar  pa je  kuhan je  
h ran e  prepovedano; p re h ra n a  pa je  obvezna v restavraciji  Združe
n ja  L esarjev  Slovenije (tu naj se prijavijo sam o tisti, ki želijo imeti 
o rgan iz irano  prehrano). Hišice imajo WČ s kopalnico.

Hišice v Č ateških  toplicah imajo z opremo za k u h an je  in lasten 
WC s kopalnico. V hišice je  nap e l jan a  te rm a ln a  voda.

V. CENE ZA UPORABO POČITNIŠKIH ENOT
Cene bodo znane po zak ljučnem  računu  in jih  bomo objavili ta 

koj, ko jih  bo potrdil delavski svet. Bodo pa za različne vrs te  objek 
tov in uslug različne.

Za delavce iz Brnce, poslovne p a r tn e r je  in zunan je  uporabnike  
veljajo ekonom ske  cene.

VI. NAVODILA IN OPOZORILA UPORABNIKOM
1. S počitniško enoto rav na j te  odgovorno in gospodarno.
2. V času le tovanja  odgovarjate  za ves inventar, oprem o in tudi 

za sam  objekt, ki ga uporabljate,
3. P reg le jte  popis d robnega  in v en ta r ja  in osnovnih s redstev  in 

ugotovite de jansko  s tanje , odstopan ja  pa pišite v knjigo pripomb.
4. M orebitne okvare in n ap ak e  poskusite  odpraviti sam i ali pa 

p reko  recepcije poiščite us treznega  s trokovnjaka.
5. Ob odhodu počitniško enoto očistite (posebej to velja za h la 

dilnik, ki naj bo po odhodu odprt).
6. Ob odhodu zaprite  okna, pogasite luči, izklopite štedilnik in 

ostale  e lek trične  naprave.
7. Upoštevajte  hišni red k am p a  oziroma naselja.
8. Ključi počitniških enot so v recepcijah, k je r  jih  dobite na  pod

lagi napotnic  in osebnih  dokumentov.
9. V počitniške enote je  strogo prepovedano voditi kakršnekoli 

živali.
10. M enjava  letovalcev je  ob 12. uri, tako, da  prvi dan, ki je  n a 

p isan  na  napotnici lahko pridete  v počitniški enoto ob 12. uri, zadnji 
dan, ki je  nap isan  na napotnici, pa ste lahko v enoti prav tako do 
12. ure.

11. Posteljno perilo je  treb a  povsod vzeti s sabo (razen Krvavec 
in Duga uvala). Uporaba poste ljnega  perila je  obvezna.

12. Za m a jh n e  otroke so v vsaki enoti neprem očljiva p latna, k a 
te ra  obvezno uporabite  in tako zaščitite  vzmetnice.

13. K akršnekoli zam enjave počitniških eno t brez vednosti od
govornih v E lanu niso dovoljene, prepovedano pa je  tudi počitniške 
enote  oddaja ti  v uporabo drugim  osebam.

14. Čistila in krpe  naj vsakdo prinese  s seboj.
15. M orebitne dodatne  stroške, ki bi jih  imeli v zvezi s počitni

ško enoto (plin, popravila), boste dobili povrn jene  na  podlagi računa, 
n a  k a te re m  pa  m ora ta  biti pečat in podpis.

16. Zadnji d an  le tovanja  se jav ite  v recepciji, k je r  se odjavite, 
odda te  ključ in poravnate  s troške  (turistična taksa ,  prijava, zavaro 
v an je  . . .).

(N adaljevanje na 11. struni)

V Martinščici na Cresu ima Elan 7 počitniških apartmajev



Prijavnica za letovanje v letu 1990

(Izpolnite čitljivo s tiskanimi črkami)

1. Priimek in im e ---------------------

2. Zaposlen v delovni e n o t i .

3. V Elanu sem zaposlen skupno .

4. Po odločbi sem  upravičen do _

let.

dni dopusta.

5. Kolektivni dopust: a) nimam
(ustrezno obkroži) b) imtimam od 21. 07. do 05. 08.1990

(5. Zakonec zaposlen v .
a) nima kolektivnega dopusta
b) ima kolektivni dopust

________________ do _o d ----------------

(ustrezno obkroži in vpiši datum)

7. Prijavljam se za letovanje: 1. kraj

2. kraj.
(obvezno navedite 2 kraja in dva termina)

1. termin o d -------------------------- d o -------

2. termin o d --------------------------d o -------

ali

8. V času kol. dopusta sem nazadnje letoval v letu

Letoval sem v -------------------------------—---------
(navedite kraj letovanja)

9. Izven kol. dopusta sem nazadnje letoval v letu

Letoval sem v   -------------
(navedite kraj letovanja)

10. Z menoj bodo letovali:

a) za k o n ec   ------------------- . datum rojstva

b) otroci brez lastnega dohodka

c) ostali

_  datum rojstva _ 

_  datum rojstva _ 

_  datum rojstva -

 datum rojstva.

 datum rojstva -

 datum rojstva.

 datum rojstva.

. datum rojstva.

S M .

. ali

V kolikor v rubriki »ostali« prijavljate osebe, ki imajo z Elanom kakršnokoli zvezo (upokojenci, štipendisti, delavci Elana) le 
to vidno označite.

11. Letujem zdravstveno
(priložiti priporočilo zdravnika)

12. Z izpolnitvijo te prijavnice in lastnoročnim podpisom se obvezujem, da krijem morebitne stroške, ki bi nastali 
zaradi neizkoriščenega termina po moji krivdi. Tako nastale stroške mi lahko odtegnete od mojega osebnega  
dohodka.

13. Soglašam, da mi strošek nočnin obračunate ob izplačilu mojega OD.

Opozorilo: Nepopolnih prijavnic komisija ne bo obravnavala.

Datum: Podpis:



Boljši rezultati tekmovalcev na Elanovih smučeh

Svetovni pokal v alpskih disciplinah — moški:
— slalom, 6. 1. 1990, K ra n jsk a  gora (JUG)
6. Oie K ris t ian  F u ru se th  (NOR)

— slalom, 7. 1. 1990, Kranjska gora (JUG)
1. Armin Bittner (BRD)
7. Ole K ris t ian  F u ru se th  (NOll)

— slalom, 12. 1. 1990, Schladming (AUT)
1. Armin Bittner (BRD)

— veleslalom, 14. 1. 1990, La Villa (ITA)
5. Ole K ris t ian  F u ru se th  (NOR)
6. F red r ik  Nyberg (SWE)

11. Kjetil A am odt (NOR)
13. Sašo Robič (JUG)
15. Chris t ian  G aidet (FRA)

— slalom, 21. 1. 1990, Kitzbuhel (AUT)
2. Ole K ris t ian  F u ru se th  (NOR)
3. A rm in  B it tner  (BRD)

— veleslalom, 23. 1. 1990, V eysonnaz (SUI)
4. Ole K ris t ian  F u ru se th  (NOR)
6. Kjetil A am odt (NOR)

12. Sašo Robič (JUG)
15. Mitja Kunc (JUG)

— superveleslalom, 29. 1. 1990, Val d’Isere  (FRA)
4. Ole K ris t ian  F u ruse th  (NOR)

11. H ans  S tuffer  (BRD)

— superveleslalom, 30. 1. 1990, Les M enuires  (FRA)
2. Ole K ris t ian  F u ru se th  (NOR)

10. J e a n  Luc C retier  (FRA)
14. Kjetil A am odt (NOR)

— superveleslalom, 6. 2. 1990, C ourm ayeur  (ITA)
6. H ans  S tuffer  (BRD)

Svetovni pokal v alpskih disciplinah — ženske:
— slalom, 6. 1. 1990, Piancavallo (ITA)
5. V eronika  Šarec  (JUG)
7. A nette  Gersch (BRD)
8. M ate ja  Svet (JUG)
9. K ris t ina  A ndersson  (SWE)

— veleslalom, 8
13. M ate ja  Svet

1. 1990, H in te rs toder  (AUT) 
(JUG)

— slalom, 9. 1. 1990, H in te rs toder  (AUT)
6. N a taša  Bokal (JUG)

10. K ris t ina  A ndersson  (SWE)

— slalom, 14. 1. 1990, Haus (AUT)
1. Veronika Šarec (JUG)
5. M ate ja  Svet (JUG)
8. K ris t ina  A ndersson  (SWE)
9. N a taša  Bokal (JUG)

11. K a t ju ša  Pušnik  (JUG)

— veleslalom, 20. 1. 1990, Maribor (JUG)
1. Mateja Svet (JUG)

12. K a t ju ša  Pušn ik  (JUG)

— slalom, 21. 1. 1990, M aribor (JUG)
4. M ate ja  Svet (JUG)
6. K ris t ina  A ndersson  (SWE)
9. K a t ju ša  Pušn ik  (JUG)

10. N a taša  Bokal (JUG)
15. A nette  G ersch (BRD)

— veleslalom, 28. 1. 1990, S a n ta  C ater ina  (ITA)
8. M ate ja  Svet (JUG)

10. M ere the  Fjeldavli (NOR)

— veleslalom, 5. 2. 1990, Veysonnaz (SUI)
1. Mateja Svet (JUG)
4. V eronika  Šarec  (JUG)

Svetovni pokal v smučarskih skokih:
16. 12. 1989, Sapporo (JPN)
8. Risto L aakkonen  (FIN)
9. Ron R ichards (CAN)

11. S taffan  Tallberg (SWE)
13. P rim ož Ulaga (JUG)

17. 12. 1989, Sapporo (JPN)
7. Risto L aakkonen
8. D ie te rT h o m a  

10. S ta ffan  Tallberg 
12. A n dreas  Bauer

30. 12. 1989, Oberstdorf (BRD)
1. Dieter Thoma
2. Josef  H eu m an n
4. Risto L aakkonen
7. Matti N ykanen

10. Ole G. Fidjestol
12. Ron Richards
13. Primož Ulaga

I.1 .  1990, Garmisch (BRD)
2. Risto Laakkonen
4. M atti N ykanen
5. D ie te rT h o m a

11. Jose f  H eum ann

4. 1. 1990, Innsbruck (AUT)
4. Jo se f  H eum ann
5. Risto L aakkonen
6. D ieter Thom a

13. Primož Ulaga 
15. Franci Petek

6. 1. 1990, Bischofshofen (AUT)
2. D ieter Thom a
3. Ole G. Fidjestol
6. Vegard Opaas
8. M iran  Tepeš

14. Primož Ulaga
14. Risto Laakkonen

12. 1. 1990, Harachov (TCH)
1. D ieterThom a

17. 1. 1990, Zakopane (POL)
3. Ole G. Fidjestol
6. M iran  Tepeš
9. Primož Ulaga

14. Vegard Opaas

7. 2. 1990, St. Moritz (SUI)
8. D ieter Thom a

II. A ndreas  Bauer
12. Risto L aakkonen
13. M iran  Tepeš

9. 2. 1990, Gstaad (SUI)
2. M iran  Tepeš

11. Ron Richards 
13. A ndreas  Bauer
15. J a n  Boklov

11. 2. 1990, Engelberg (SUI)
1. Franci Petek
3. Primož Ulaga

11. Ron R ichards
12. D ie te rT h o m a
13. M iran  Tepeš
13. Risto L aakkonen

16. 2. 1990, Val di Fiemme (ITA)
1. Roberto Cecon

10. Ole G. Fidjestol
15. Ake N orm an

18. 2. 1990, Val di Fiemme (ITA)
3. S te fan  Ziind
7. D ie te rT h o m a
8. Ole G. Fidjestol

10. Franci Petek

(FIN)
(BRD)
(SWE)
(BRD)

(BRD)
(BRD)
(FIN)
(FIN)
(NOR)
(CAN)
(JUG)

(FIN)
(FIN)
(BRD)
(BRD)

(BRD)
(FIN)
(BRD)
(JUG)
(JUG)

(BRD)
(NOR)
(NOR)
(JUG)
(JUG)
(FIN)

(BRD)

(NOR)
(JUG)
(JUG)
(NOR)

(BRD)
(BRD)
(FIN)
(JUG)

(JUG)
(CAN)
(BRD)
(SWE)

(JUG)
(JUG)
(CAN)
(BRD)
(JUG)
(FIN)

(ITA)
(NOR)
(SWE)

(SWE)
(BRD)
(NOR)
(JUG)

25. 2. 1990, Vikersund (NOR) 
svetovno prvenstvo v sm učarsk ih  poletih

1. Dieter Thoma (BRD)
2. Matti N ykanen  (FIN)
5. Ole G u n n a r  Fidjestol (NOR)

10. Roberto Cecon (ITA)
11. Per Inge Talberg  (SWE)
12. Jon  Inge K jorum  (NOR)
15. M iran  Tepeš (JUG)



(N adaljevanje  z 8. stran i)

VII. PRIJAVE
In te resen t i  za le tovanje v n aš ih  počitniških eno tah  morajo  iz

polniti prošn jo  za letovanje, ki je  v Smučini (srednji list) in jo n a j 
k a sn e je  do 23. 3. 1990 oddati v p isa rno  inform acije ali v kadrovsko 
službo.

P ro šn ja  m ora  biti izpolnjena v celoti, točno in čitljivo! Posebej 
opozarjamo, da vpišete dva k ra ja  in dva te rm ina , k a r  je  potrebno za 
rad i lažjega razpore jan ja ,  k a d a r  je  za isti kraj ali te rm in  pri javlje 
n ih  več oseb.

Vsi, ki se bodo uvrstili za le tovanje v času KD, te rm in a  načelo
m a  ne morejo izbirati ( izjem oma sam o tisti, ka te r ih  zakonci imajo 
KD v is tem  terminu).

K er je  vsako leto več pri jav  za zidane objekte  in počitniške hiši
ce, m ora  vsakdo, ki se pri javlja  za tak  objekt, kot drugo možnost n a 
p isati prikolico. Če bo več prijav  za zidane enote, bodo prednos t za 
le-te imeli tisti delavci, ki so v p re jšn j ih  letih uporabili prikolice.

P rošnje ,  ki ne bodo POPOLNE in tiste, ki ne bodo oddane do 
23. 3. 90 NE BODO UPOŠTEVANE. Prav tako ne bodo upoštevane 
tudi prošnje , za ka te re  bomo ugotovili, da  vsebujejo  neresnične 
podatke.

Tisti, ki bodo letovali iz zdravs tvenih  razlogov, naj priložijo tudi 
zdravniško priporočilo, zaradi česa r  naj se javijo v naši obra tn i a m 
bulanti. Delavci, ki bodo uveljavljali zdravnikovo priporočilo za o tro 
ke, ne bodo imeli p rednosti pred ostalimi delavci in naj iščejo mož
nost preko zdravstvenih  kolonij, k je r  otroci lahko koristijo tudi da lj
še te rmine.

Za eno počitniško enoto se lahko prijavi toliko oseb, kolikor je 
ležišč (dva o troka  do starosti  10 let lahko ležita v eni postelji).

Takoj, ko bo kom isija  za družbeni s tandard  izdelala dokončni 
razpored, bodo vsi obveščeni kam, in kdaj so razporejeni, oziroma iz 
kakšn ih  razlogov prijava  ni bila upoštevana.

UPOKOJENCI se za le tovanje lahko prijavijo od 2. 4. 1990 do
6. 4. 1990 od 12. do 15. u re  SAMO OSEBNO pri tov. VIDIC Zdravku v 
ELANU.

Po 9. 4. 90 se bodo lahko prijavili tudi delavci iz Brnce in Elanovi 
št ipendisti  te r  druge osebe, seveda pod pogojem, če bodo še prosti 
te rm ini.

VIII. ODJAVE
K er je  bilo v p re jšn j ih  letih izredno veliko odjav (vsako leto od 

80 do 100), je  kom isija  za družbeni s tan d ard  spre je la  naslednjo 
lestvico plačila stroškov:

1. odjava do 60 dni pred pričetkom letovanja — 0 % cene letova
n ja

2. odjava 40 do 60 dni pred  pričetkom letovanja — 20 % cene le
tovanja

3. odjava 20 do 40 dni pred  pričetkom letovanja  — 40 % cene le
tovanja

4. odjava 10 do 20 dni pred pričetkom letovanja — 60 % cene le
tovanja

5. odjava 5 do 10 dni pred pričetkom letovanja — 80 % cene leto
van ja

6. odjava do 5 dni pred pričetkom  le tovanja  — 100 % cene letova
n ja  oziroma če se lahko ob jek t še odda — 80 % cene le tovanja

INTERESENTI ZA LETOVANJE V CASU PRVOMAJSKIH 
PRAZNIKOV NAJ ZA TA CAS IZPOLNIJO POSEBNO PRIJAVNI
CO, KI JO DOBIJO PRI VIDIC ZDRAVKU V SPLOŠNEM SEKTOR
JU. z. V.

Dejavnost osnovne organizacije sindikata DO Elan 
v letu 1989

Na občnem zboru sta sodelavcem spregovorila tudi predsed
nik delavskega sveta Vinko Selčan in tajnik sindikata Tone 
Jošt

Za izvršni in nadzorni od
bor s ind ika ta  OO ZSS DO 
Elan je  bilo leto 1989 drugo 
leto n junega  m andata ,  za 
tre t j ino  članov izvršnega od
bora  pa tudi že drugi m a n 
dat. Tako lahko ocenimo, da 
sm o ohranili  delovno konti
nuite to  iz p re teklih  let.

Če ocenjujem o naše  delo 
glede na delovno usm eritev  
za leto 1989, lahko ugotovi
mo, da  smo jo izpolnili te r  bi
li aktivni na vseh področjih 
od o b ravnavan ja  rezultatov 
poslovanja, p lansk ih  doku 
mentov, sam oupravn ih  od
nosov, socialne politike pa 
do kulturnega, športnega  in 
rek reac i jskega  področja.

V letu 1989 je  imelo p red 
sedstvo IO OOS (11 članov)
8 sej, celotni izvršni odbor 
OOS (41 članov) pa 5 sej, od 
tega  4 skupaj s s ek re ta r ia 
tom ZK in delavskim  n ad 
zorstvom. Udeležba na  sejah 
je  bila 66 %, k a r  je  kljub dvo
izm enskem u  delu dokaj 
sk ro m n a  udeležba, saj je  bi
la v pre tek lih  letih v po
vprečju  več kot 70 %. Za delo 
s ind ika ta  je  bilo v p re tek lem  
letu porab ljen ih  418 delov
nih  ur, k a r  je z ozirom na ob
sežnost  obravnavane  tem a ti 
ke  so razm erno  malo.

Poleg obravnave priprav 
na  preobrazbo podjetja , re 
zultatov gospodarjenja ,  pri
prav  na  prenovo s ind ika ta  in 
in te rn ih  s ind ikaln ih  akcij 
sm o največ časa  na  svojih 
se jah  porabili za obravnavo 
pritožb delavcev zaradi k rše 
n ja  njihovih pravic. Če smo 
p re jšn ja  le ta  ugotavljali, da 
se delavci večinom a pritožu
jejo  na sklepe disciplinske 
komisije , pa je  lani poraslo

število pritožb na  sklepe ko
m isije  za delovna razm erja  
ali na  sklepe d irek torjev  pro
g ram ov zlasti glede p re raz 
poreditev delavcev.

O snovna organizacija  s in 
d ik a ta  DO Elan je  tudi v p re 
tek lem  letu izvedla vse svoje 
tradicionalne akcije kot so 
sindikalni piknik, občni zbor 
sindikata , novoletno obdari
tev otrok Elanovih delavcev, 
obdaritev  sodelavk ob
8. marcu. Za svoje člane pa 
sm o organizirali tudi razne 
ugodne nakupe  ozimnice, 
konfekcije, te r  seveda t rad i 
cionalno prodajo smuči in 
sm učarsk ih  palic III. kvalite 
te.

Na ku ltu rnem  področju je 
bilo v letu 1989 nekaj manj 
organ iz iran ih  ogledov p red 
s tav  v Ljubljani (v o rganiza 
ciji OS ZSS Radovljica), bile 
pa so našim  članom dokaj 
redno  na  voljo brezplačne 
vstopnice za ogled raznih 
d ra m sk ih  predstav, koncer
tov in folklornih prireditev v 
bližnji okolici. V avli u p ra 
vne stavbe smo pripravili  tu 
di 2 likovni razstavi.

Na športnem  področju že 
nekaj let zapored opažamo 
n a  splošno m anjši  interes 
zaposlenih za redno športno 
aktivnost.

Poleg tega pa  lan sk a  zele
na  zima ni omogočila sm uča 
n ja  in sm učarsk ih  tekov, ki 
s ta  sicer najbolj razširjeni 
rekreacijsk i  obliki med Ela- 
novci. Da slika na  rekreac i j 
skem  področju le ni tako č r 
na, pa je  poskrbelo večje za
n im an je  za tenis  med zapo
slenimi. Da bi popularizirali 
ta  šport  med Elanovci, smo

pripravili  tudi 2 začetniška  
ten išk a  tečaja.

V okviru SŠD Elan deluje
11 sekcij (sm učarska  alpska, 
sm u ča rsk a  tekaška ,  keglja 
ška, odbojkarska , s tre lska, 
nogom etna, nam iznoten iška , 
ko ša rk a rsk a ,  hoke jska  in ša 
hovska), v ka te r ih  aktivno 
sodeluje 205 delavcev, kar  
p reds tav lja  15% zaposlenih.

Na občinskih sindikalnih  
igrah so člani SŠD Elan os
vojili skupno 2. mesto, nekaj 
prvih m est po posam eznih  
disciplinah, dobre rezulta te  
pa  so dosegli tudi v ligaških

tekm ovanjih ,  ki se jih  udele 
žujejo.

Razen Elanovih in občin
sk ih  sindikalnih  prvenstev  
so se naši delavci udeleževa
li tudi drugih  športn ih  pr ire 
ditev v bližnji in daljni okoli
ci (odbojkarski, košarkarsk i,  
nogometni turnir ji ,  ko lesar 
ski in tekašk i  m aratoni),  ter 
nastopali  v občinskih  in go
ren jsk ih  ligah (kegljači, ko
ša rkar j i ,  odbojkarji).

Tudi subvencioniran je  pri 
nak u p u  ka r t  za smučanje , 
p lavanje  in tenis  je  bila ena  
od oblik skrbi za rekreacijo  
delavcev. Xone Još t



Sprejeli smo Statut družbenega podjetja Elan, 
tovarne športnega orodja p. o.

ELAN - BEGUNJE 

■VOLILNA KOKI SI J A

B e g u n j e ,  2 1 .1 2 .1 9 8 9

V o l i l n a  e n o t a :  DO ELAN

H E Z IT L T 'A T R E F E R E N D U M A  

o spremembah i n  d o p o l n i t v a h  STATUTA DO ELAN t o v a r n a  š p o r t n e g a  o r o d j a  p . o .  B e g u n j e ,  

k i  Je  b i l  2 1 .  1 2 .  19S9

Tek .
S t . VOLIŠČE

VOLILNIH
UPRAVIČ.

VOLILO %
VOLILO

ZA %
VOLILO

PROTI % .NEVELJAV. % NI
VOLILO %

1 ( 2 * 1 0 ) 2 _ (4 * 6 * 8 ) 3 <+ 5 6 7 8 9 10 11

1 . SMUČI 578 311 8 2 , 5 228 6 0 , 5 77 2 0 , 4 6 1 ,6 67 1 7 , 7

2 . PLASTIKA 259 215 90 191 80 16 6 , 7 8 5 ,3 24 10

5. ŠPORT.ORODJE l<tG 128 8 7 , 7 101 6 9 , 2 25 1 5 , 8 4 2 , 7 18 1 2 , 3

4 . VZDRŽEVANJE 175 154 89 129 7 4 , 6 22 12 »7 5 1 , 7 19 11

5- SPL. SLUŽBE 5 * 4
410 556 8 6 ,8 335 8 1 , 2 18 4 , 4 5 1 , 2 54 1 3 , 2

1 -5 Skupno : 1546 1164 8 6 , 5 982 75 156 1 1 , 6 26 1 . 9 182 1 3 , 5

UGOTOVITEV VOLILNE KOMISIJE - ODBOROV:

U g o t a v l j  amo, d a  so  b i l e  Bpremembe S t a t u t a  s p r e j e t e

P r e d s e d n i k  v o l i l n e  k o m i s i j e :

A l o j z  K N A V S ^ /  / / f

č l a n i  v o l i l n o  k o m i s i j e

1. /

2 . ,

J-  

H.

5 .

Delavsko nadzorstvo, disciplinska komisija 
in komisije DS v preteklem letu

V zadnji  š tev i lk i  S m u č in e  
smo že objavili  poročilo o 
delu  delavskega sveta v tem  
dvo le tnem  m a n d a tn e m  ob
dobju. Hkrati z  iz tekom  
m a n d a ta  DS pa se izteče  
m a n d a t  de la vskem u  nadzor
stvu, d isc ip l in sk i  kom isij i  
(voljena organa) in  im en o 
va n im  ko m is i ja m  DS.

Volitve v sam oupravne  or
gane  bodo 12. aprila 1990 
(DS, del. nadzorstvo, d isci
p l inska  kom is i ja  in komisija  
za pritožbe). Novoizvoljeni  
delavski sve t pa bo nato  
predv idom a do konca aprila 
im enova l  svoje komisije.

K om isije  so za svoje delo  
odgovorne d e lavskem u  sve
tu, k i  j ih  je  imenoval, pri 
odločanju  pa so samostojne.

Poročilo predsedn ikov  ko 
m is i j  bo obravnaval de lav 
sk i  svet, k i  bo tudi ocenil  
uspešnost dela komisij.

Za bralce S m u č in e  smo  
predsedn ikom  delavskega  
nadzorstva  in ko m is i j  zas ta 
vili  naslednja vprašanja:

— kakšna  je  bila a k t iv 
nost vaše kom is i je

— g lavni dosežki v prete 
k lem  m a n d a tu

— pom an jk lj ivos t i
— kaj priporočate za bo

doče delo na teh področjih.
Odgovore, k i so pri n e k a 

terih kom is i jah  obširnejši, 
pri d ing ih  krajši, objavljamo  
v nadaljevanju.

Volitve so pred nami
12. aprila  1990 bomo poleg 

volitev delegatov v zbor 
združenega dela  skupščine 
občine Radovljica in republi 
ški ZZD opravili tudi volitve 
sam oupravn ih  organov (de
lavski svet, delavsko nadzor 
stvo, d isciplinska komisija 
in komisija  za pritožbe) in iz-

Les, pripravljen za sušilnico — letno porabimo blizu 3000 m 1 
lesa (jesen, topol, smreka), od tega več kot 100 m 3 tropskega 
(afromozija, mahagonij, tik), preko 30.000 m ! raznih vezanih  
plošč in blizu 300.000 turnirskih trakov

vršnega  odbora osnovne or 
ganizacije  s ind ika ta  za m a n 
da tno  obdobje 1990 — 91. De
lavski svet in izvršni odbor 
s ind ika ta  bo sestavljalo po 
19 članov, delavsko nadzor 
stvo, disciplinsko komisijo in 
komisijo za pritožbe pa po 
7 članov.

Volilne aktivnosti se v ča 
su izida Sm učine  šele priče
njajo, tako da vam  še ne mo
rem o predstaviti  kandidatov.

Delovne skupine  — delni 
zbori delavcev bodo na svo
jih ses tank ih  izbrali kand i 
da te  iz svoje sredine, pri sa 
m ih volitvah pa bodo liste 
zaprte  tako, da bodo v sam o 
up ravn ih  telesih  zas topana  
vsa področja.

Upamo, da bodo priprave 
n a  volitve potekale  intenzi
vno in korektno, saj se m ora 
mo zavedati, da  bodo morali 
izbrani delegati zastopati in
te rese  svoje s red ine  in celot
nega  Elana, k a r  bo v v ih a r 
nih  časih, ki so tako  pred 
E lanom  kot pred družbo v 
celoti, še kako pomembno.

Torej 12. aprila vsi na voli
tve.

Tone Još t

K o m is ija
za  d e lo v n a  razm erja

V m a n d a tn e m  obdobju, ki 
ga  je  imela kom isija  za delo
vna  razm erja ,  je  bilo 57 sej, 
ki so bile vedno sklepčne.

Po m ojem  m n en ju  je  ko
m isi ja  odigrala bolj vlogo 
p r i t r jev an ja  kak o r  pa odlo
čanja .  Zato p red lagam , da bi 
za bodoče delovanje  kom isi
je, če bo še obsta ja la  v ta k 
šni obliki, pripravili  nekaj 
novosti.  Z n jimi naj bi komi
s i ja  pridobila odločilnejšo 
vlogo predvsem  pri sp re je 
m an ju  delavcev v delovno 
razm erje .

V vsakem  p r im eru  naj bi 
bila komisija  bolj redno ob
veščena  o zaposlovanju in 
naj bi imela večje možnosti 
za odločanje že na  sam em  
začetku. S tem  mislim pred 
vsem  na  reševan je  prošenj, 
ko se za neko delovno mesto 
prijavi več kandidatov. Imeti 
bi m ora la  več besede pri 
končni odločitvi o določenem 
kandidatu .  Njeno delo bi bilo 
tako  lažje in ne bi bila toliko 
ta rča  graj v delovni o rgan i 
zaciji in pri posam eznikih , ki 
z delom komisije  niso vedno 
n a tančno  seznanjeni.

Jože  Bešter

D e la v s k o  n a d zo rs tv o

V tem m a n d a tn e m  obdob
ju  se je  delavsko nadzorstvo 
sestalo  šes tk ra t ,  n e k a jk ra t  
je  bilo vabljeno na  skupne 
seje DPO, p redsedn ik  pa se 
je  udeležil tudi t reh  sej po
slovodnega odbora.

Na sam osto jn ih  sejah, na 
ka te r ih  je  vedno sodeloval 
tudi eden članov poslovodne
ga odbora, smo obravnavali:

— poslovne rezu lta te  firm 
v tujini

— delovni čas
— kvaliteto Elanovih iz

delkov
— ekonom sko uprav iče 

nost m aloprodajn ih  enot
— racionalno uporabo 

voznega pa rk a
— slabo povezavo med 

prodajo in inženiringom
— obra t  d ružbene  p re h ra 

ne
— obračunavan je  nadur  

in drugo.
Delavskem u nadzorstvu, 

ki bo izvoljeno na  naslednjih  
volitvah, svetu jem, naj si od 
poslovodnega odbora in s tro 
kovnih služb zagotovi sp ro t 
no obveščanje o pom em bnih  
poslovnih odločitvah in o 
eventueln ih  problem ih in ne 
pravilnostih. P red lagam  tu 
di, naj bo p redsedn ik  ali 
eden od članov nadzorstva 
vedno vabljen  na seje delav
skega  sveta.

F ranc  Velikonja



Komisija za družbeni standard Volilna komisija
Začetek  m a n d a tn eg a  ob

dobja  je bil za komisijo do
kaj pester, saj so se v tem  
obdobju vrstili nenehn i prit i 
ski san i ta rn eg a  inšpektorja  
za odpravo slabega s tan ja  v 
p rostorih  d ružbene p re h ra 
ne. Kot nam  je  vsem  pozna 
no, nismo imeli rea ln ih  mož
nosti za graditev  novih pro 
storov. Zato smo ustregli 
z ah tevam  s tem, da smo or
ganizirali prostorsko ločeno 
izdajo h ladnega  obroka.

Ukinili smo tudi izdajo ko
sil, ki so obrem enjeva la  delo 
v obratu. Uvedli smo objavo 
tedenskega  jedilnika, ki mo
ra  biti objavljen na v idnem 
m estu  od ponedeljka v teko 
čem tednu.

Za nam eček  se je  v tem  ča 
su še m enja l  vodja d ružbene 
p rehrane ,  ki je  v tovarni zelo 
razburil  duhove.

V prvem letu smo začeli 
dopolnjevati tudi pravilnik o 
uporabi počitniških enot. S 
tem  smo hoteli rea lne je  raz 
porediti prosilce v počitniške 
enote, saj so se potrebe po 
taki obliki le tovanja poveča
le zaradi vedno »tanjših de 
narnic« in zaradi delitve ko
lektivnega dopusta  na letni 
in zimski term in. V letu 1988 
smo prodali eno prikolico, 
k a r  pomeni 5 ležišč manj. S 
tem  smo v 18 različnih k ra 
jih  imeli na  razpolago 60 po
čitniških eno t  s skupno 
295 ležišči. V tem letu so bili 
počitniški objekti zasedeni 
povprečno 94 dni.

Ko smo zapirali počitniške 
enote  smo ugotovili nekoliko 
boljše s tan je  kot v preteklih  
letih.

S troški za na jem nine , 
elektriko, vodo, kom unalne  
prispevke, nakup  novih os
novnih sredstev  in drobnega 
inventarja ,  vzdrževanje  in 
ostali stroški so za leto 1988 
znašali 8.051,06 din. Od upo

rabnikov  smo zbrali 2.271,84 
din.

V letu 1989 smo imeli na 
razpolago 61 počitniških 
eno t  v 19 različnih k ra j ih  z 
289 ležišči, k a r  sicer ob eni 
enoti več pomeni 6 ležišč 
m anj.  To gre na račun  pro 
d a je  dveh prikolic s po 5 leži
šči in n a k u p a  t reh  zidanih 
eno t  s povprečno manj leži
šči.

V tem  letu smo kupili tudi
9 ap a r tm a jev  na  Pagu, kar  
bo s prodajo štirih  prikolic v 
nas ledn jem  letu pomenilo 
skupaj 66 enot v 19 različnih 
kra j ih  s skupno 323 ležišči. 
Zasednost  v eno tah  ras te  in 
je  bila v pre tek lem  letu že 
99 dni. S troški za letovanje 
so bili 158.556,74 din, od 
uporabnikov  smo zbrali 
10.958,01 din. Uporabniki 
sm o zbrali v letu 1988 štiri 
k ra t  več s redstev  kot v letu 
1989 ka r  pomeni, da so bile 
cene letovanja  nižje kot v 
pre tek lem  obdobju. Za to je 
delom a kriva visoka inflaci
ja , nekaj pa tudi to, da  nismo 
cen sproti usklajevali. Ta 
dejs tva  bi morali upoštevati 
p redvsem  tisti uporabniki, ki 
zapuščajo enote  zan e m a r je 
ne. Zaradi tega smo letos po
slali tudi nekaj opominov 
oziroma prepoved letovanja 
za določeno dobo.

V teh  letih smo potrdili 21 
zdraviliških zdravljenj za 
naše  delavce.

V m an d a tn em  obdobju 
smo se sestali dvajse tkra t,  
noben ses tanek  pa ni trajal 
več kot uro. Torej skupaj p ri 
bližno 140 ur. Udeležba na 
ses tank ih  je  bila več ali 
m anj dobra. P redvsem  smo 
pazili na  sklepčnost.

V bodoče pred lagam , da se 
delo komisije p renese  na k a 
drovsko splošni sektor.

M ar jan  Pirih

Volilna kom isija  je  delala 
v skladu s pravili, ki so dolo
čena  za volitve oz. re fe ren 
dum.

S es ta ja la  se je  dan pred 
referendum om , se dogovori
la o delu in prevzela- volilni 
material.

To m anda tno  obdobje je 
bilo za volilno komisijo manj 
burno  od pre jšnjih ,  saj je  iz
vedla le dva re ferendum a:

23. 12. 1988 — referendum  
o praviln iku o delitvi OD 

21. 12. 1989 — referendum

Komisija za inovacije

Komisija se je  v p re te 
klem m an d a tn em  obdobju 
ses ta ja la  povprečno e n k ra t  
mesečno in je  bila vedno 
sklepčna.

V tem obdobju je  bilo pri
javljenih  462 inovacij, od te 
ga 262 leta 1988, k a r  je 
13-krat več kot v letu 1987, 
ostalih 200 pa v letu 1989. Od 
tega je  bilo 143 vlog sp re je 
tih, nekaj pa jih  je  še v po
stopku.

P o tr jene  so bile odškodni
ne za 102 vlogi in so znašale  
od 8—9 % od čiste gospodar
ske  koristi p rijavljenih  ino
vacij. Čisto gospodarsko ko
r is t  je v d anem  obdobju tež
ko realno oceniti zaradi viso
ke inflacije.

Na zveznem zavodu za pa 
ten te  smo prijavili 4 izume 
in 6 modelov. V tujini je  po
tekal ali pa še po teka  posto
pek za zaščito znakov COM- 
PREX, UBT, NRG, SECU- 
RE, COM PREX VERTICAL 
in za smučko OK.

Na razpis za nagrade  in 
p r izn an ja  občinske raz isko 
valne skupnosti  smo poslali 
3 predloge.

o s ta tu tu  družbenega  podje
t ja  Elan

P rav  sedaj pa se p r ip ra 
vljam o na volitve sam o
upravn ih  organov za nasled 
nje dvoletno m an d a tn o  ob
dobje.

Komisija  pri svojem delu 
ni imela posebnih  težav.

Novo im enovani komisiji  
in odborom priporočamo, 
naj svoje delo opravljajo s 
polno mero ču ta  odgovorno
sti.

Alojz Knavs

Sodelovali smo na dveh 
občinskih razs tavah  inova
tivnih dosežkov (TllIMLET 
PRO, UBT, E-35 P, MID, 
GT-570 ELAN, konj za pre 
skok, u m e tn a  plezalna s te 
na, zglobni košarkarsk i  
obroč).

Večje število inovacij v 
tem  obdobju gre predvsem  
na račun dveh akcij PR E D 
LAGAJ NEKAJ K O RISTN E
GA, v okviru kater ih je  bila 
p r ijav ljena  večina inovacij. 
Akcija je  med d rugim  uspe 
šn a  predvsem  zaradi tega, 
k e r  je  ob nagradi po pravil
n iku predvidena  tudi dodat
na  s tim ulacija  v obliki 1/10 
povprečnega OD za vsako 
spre je to  vlogo. V začetku 
p re jšn jega  leta smo izvedli 
še ž reban je  »Inovator leta« s 
t rem i praktičnim i n ag rad a 
mi.

Vse te akcije nam  jasno  
kažejo, če število inovacij že
limo še povečati, m oram o bi
ti še bolj aktivni v iskanju  
rešitev za dodatno m otivira 
nost inovatorjev.

Zvone Mavrič

Komisija za izbor osnovnih sredstevKomisija za osebne dohodke

K omisija  je  šte la  sedem 
članov.

Na 22 sejah, ki so bile ved
no sklepčne, smo razprav lja 
li o n ag ra jevan ju  glede na 
doseganje  proizvodnega in 
p roda jnega  plana, o proviziji 
p redstavnikov  in o merilu 
IDČ.

K er pravilnik o OD ni sle
dil času n a p red k a  je  s troko 
v na  komisija  priprav ila  nov 
predlog, ki je bil sp re je t  v de 
cem bru  1988.

Na komisiji smo večkra t  
ugotavljali, da so merila  za 
izračun OD po tem  pravilni
ku omogočala preveliko od
s topan je  p lana  med prodajo 
in proizvodnjo.

S trokovna kom isija  je  po
novno pripravila  sprem em bo 
in poenostavitev  pravilnika

za OD, ki je  bil sp re je t  v ok
tobru  1989.

K om isija  je  večk ra t  več ali 
m anj uspešno posredovala 
pri iz računavan ju  OD glede 
na  doseženi p lan v posam ez
nih  program ih.

Časovna s t iska  med izra
čunom  pri s trokovni službi 
in izplačilom OD komisiji ni 
da la  dovolj možnosti za po
pravke.

Osebno menim , da v bodo
če komisija  za OD ni po treb 
na.

Medsebojno usk la jevanje  
osebnih  dohodkov med pro
g ram i in s lužbami naj p re 
vzamejo  direktorji ,  delavci 
pa naj to nadzorujejo  preko 
s ind ika ta  deln iške družbe.

S tanko  J a n š a

V pre tek lem  m an d a tn em  
obdobju je  imela komisija 
26 sestankov, na ka te r ih  je  
obravnava la  vloge za nabavo 
strojev in naprav.

K om isija  je  pre je la  103 
vloge. Pozitivno se je  odloči
la za 92 vlog, 11 pa jih je  za 
vrnila.

V ožji izbor so prišli novi 
stroji in naprave, ki so pri
speli v Elan kvantita tivno 
pregledani.

Ko so bili e n k ra t  m on tira 
ni je  kom isija  pregledala  tu 
di njihovo sposobnost za 
obra tovanje  in izdala o tem 
us trezne  zapisnike.

Pregledali smo 63 strojev 
in naprav.

Še vedno pa se žal dogaja, 
da  tovarna  kupuje  določena 
osnovna sreds tva  mimo ko

misije  za izbor (pokrivala za 
čolne, računski  in pisalni 
stroji, p isa rn išk a  oprema, 
itd.).

Zato bo verje tno  t reba  po
leg novega praviln ika o po
s lovanju z osnovnimi s red 
stvi, ki je  bil sp re je t  na  de
lavskem  svetu, sprem eniti  
tudi pogoje naročanja .

Komisija  je  sodelovala tu 
di pri izločanju osnovnih 
sredstev  iz uporabe, oz. pri 
njihovi prodaji. V tem ob
dobju so bile izvedene tri (3) 
licitacije. Ena za prodajo to
vornega vozila in počitniških 
prikolic, d ruga  za prodajo 
opreme, ki je  osta la  po obno
vitvi trgovine, t re t ja  pa za 
prodajo  izločenih osnovnih 
sredstev.

Boris H afner



Stanovanjska komisija

Aktivnost s tanovan jske  
komisije:

V pre tek lem  dveletnem 
m a n d a tn e m  obdobju je  im e
la s tan o v an jsk a  komisija
21 sej, na  ka te r ih  smo v glav
nem  obravnavali p rošn je  za 
k red ite  oz. n a je m n a  s tanova 
n ja  v razp isnem  roku, pa tu 
di precej pritožb in prošenj,  
ki so jih  naši delavci naslovi
li n a  komisijo izven razpisa.
V obeh letih smo dobili 125 
prošenj za k red ite  za indivi
dualno  gradnjo , adaptacije  
in nakupe  stanovanj,  obrav
navali pa smo tudi 132 pro 
šenj za d ružbena  n a jem n a  
s tanovan ja  (v letu 1988 je  bi
lo na prednostni listi 61 pro
silcev, v letu 1989 pa 71, kar  
pomeni, da  je  bilo de jansko  
novih prošenj le okoli 12).

Kljub temu, da se število 
prosilcev za d ru žb en a  n a 
je m n a  s tanovan ja  ni zelo po
večalo, saj je  večina vloge iz 
p re jšn jih  let le obnovila, pa 
je  število prosilcev za k red i 
te  visoko, tako  da  je  morala  
biti komisija  zelo aktivna, da 
je  lahko p reg ledala  vse s ta 
novanjske  razm ere  in jih 
ocenila.

Glavni dosežki v p re te 
klem obdobju:

Glede n a k u p a  in dodelitve 
d ružbenih  na jem nih  s tano 
vanj se ne m orem o posebno 
pohvaliti , saj smo v letu 1988 
dodelili le dve v Zagrebu, v 
letu 1989 pa po eno v Rado
vljici in na Bledu te r  omogo
čili vselitvi v izpraznjena  
s tanovanja .

Zato pa smo dodelili k red i 
te  vsem  prosilcem, kot že ne 

kaj let nazaj. Tu pa je  po
trebno  povedati, da  se je  za
radi visoke inflacije rea lna  
v rednost  kreditov za indivi
dualno gradn jo  in adaptacije  
zelo zm an jša la  glede na  p re 
tek la  obdobja, še posebej pa 
v prim erjavi s krediti  za n a 
kup s tanovanj. Zato je  v letu 
1989 kom isija  tudi p red laga 
la sp rem em bo pravilnika, ki 
poprav lja  to napako. Predlog 
se še n a n a ša  n a  nekaj d ru 
gih novosti p redvsem  v zvezi 
z delovno dobo, uspešnostjo  
na  delovnem m es tu  in po
dobno.

Pomanjkljivosti:
Še vedno se dogaja, da do

bivamo nepopolne vloge pro
silcev, ki jih  m orajo  le-ti do
polnjevati oz. jih  m ora  kom i
s ija  zavrniti. Precej proble
mov je doslej nastopalo  tudi 
zaradi sam ega  pravilnika; s 
sp rem em bo le-tega pa se bo 
s tan je  v n as ledn jem  obdobju 
izboljšalo. P rav  tako  so nam  
delale velike problem e p red 
vsem take  pritožbe, ki v bi
stvu ne izvirajo iz s tanovan j
ske  problem atike, am p ak  iz 
delovnih razm erij ,  iz sklepov 
diciplinske kom isije  ipd. Bi
lo pa je  tudi nekaj anon im 
nih pritožb; le-te pa naše  de 
lo samo otežkočajo, k e r  si z 
njimi ne m orem o prav nič 
pomagati,  pa če so še tako 
dobronam erne .

Zato naj bo kot zaključek 
in kot vodilo novoizvoljeni 
komisiji želja, da  bi tudi v 
bodoče lahko vsaj tako u spe 
šno reševali s tanovanjsko  
p roblem atiko naših  delavcev 
kot doslej. Božena Kokalj

Komisija za varstvo pri delu

Komisija  za varstvo pri 
delu je  v letu 1989 imela 6 
redn ih  in eno izredno sejo. 
Udeležba je  bila 85 %, tako  
da  sklepčnost ni bila n ikdar  
vprašljiva. Tako smo lahko 
sproti reševali problematiko, 
ki je  bila na dnevnem  redu. 
Pri tem  pa smo dosegali za 
dovoljive rezu lta te  sam o po 
eni s tran i,  kaj več pa zaradi 
n eu s trezne  strokovne pom o
či ni bilo mogoče.

Pom anjk lj iva  redna  m e r 
je n ja  in kontrola  delovnih 
pogojev, strojev in nap rav  
te r  pom anjkljiv  nadzor nad 
uporabo  viličarjev je  posledi
ca slabšega  splošnega v a r 
stva v celi DO. Glavni vzroki 
za poslabšanje  so predvsem: 
povečana proizvodnja v pro 
g ram u  plastike in v oddel
kih, ki so vezani na  ta  pro
gram ; vedno večja poraba  
razn ih  materialov, ki so 
zdrav ju  škodljivi in prem alo  
raz iskan i  in se večk ra t  brez 
p redhodne  kontrole uvajajo 
v proizvodnjo, zah tevajo  pa 
poseben  red in čistočo; vse 
več pa je  tudi sp rem em b  v

sami tehnologiji,  ki tudi vpli
va  na  s labše delovne pogoje.

Zaradi opisanih proble
mov je  bila kom isija  večk ra t  
nem očna  in s tem prem alo  
učinkovita, saj je  prav  o pera 
tivni del vars tva  pri delu 
ostal zanem arjen ;  od tod tu 
di s labe rešitve.

Osnovni problem  s ta  vse 
kakor  še napre j nered  in sla
ba  delovna disciplina v n e k a 
te r ih  p rogram ih  oz. de lavni
cah. Z vestn im  delom in z 
upoš tevan jem  predpisov za 
varstvo pri delu bi lahko tudi 
prispevali k boljšim delov
nim pogojem in m anjš i  n e 
varnosti  za požare  in n e s re 
če pri delu.

Kom isija  za vars tvo pri 
delu meni, da se delovni po
goji ne morejo reševati  z raz 
nimi denarn im i dodatki, a m 
pak  le s tehničnim i reš i tva 
mi in tako  s sanacijo  s tan ja  
v dobro vseh zaposlenih. V 
bodoče priporočamo več 
strokovne obravnave odgo
vornih  in analizo s tan ja  po 
program ih , da  bi rešili gla
vne probleme. Avgust Šlibar

Disciplinska komisija

Disciplinska komisija je  
imela  v m an d a tn em  obdobju 
1988-89 13 sej (5 v letu 1988 
in 8 v letu 1989). O bravnava 
la je  150 predlogov za uved
bo d isciplinskega postopka 
proti 138 delavcem zaradi k r 
š e n ja  delovnih obveznosti 
(67 iz p rog ram a smuči, 62 iz 
p ro g ram a  plastike, 5 iz 
splošnega sektorja ,  5 iz pro
g ra m a  vzdrževanja , 5 s po
d ročja  tržen ja ,  2 iz p rog ram a 
športnega  orodja, 2 iz SKK,
1 iz In š t i tu ta  te r  1 iz SIS).

Najpogostejše  kršitve so 
bile:

— enodnevni in dvodne
vni neopravičeni izostanki z 
dela,

— zapuščan je  delovnega 
m es ta  brez dovoljenja p red 
postavljenega,

— neuporaba  zaščitnih 
sredstev,

— neupoštevan je  tehnolo 
šk ih  navodil.

Za s tor jene  p rek ršk e  je 
kom isija  izrekla:

— 92 opominov,
— 30 javn ih  opominov,
— 17 pogojnih p renehan j  

delovnega razm erja ,
— 5 p ren eh an j  delovnega 

razm erja ,
— 6 delavcev pa je  opro

stila krivde.
Delavci, ki so imeli ne 

opravičene izostanke, so mo
rali plačati tudi d enarno  k a 
zen.

Delo komisije  so otežko- 
čali:

— slabo izdelani predlogi 
za uvedbo discip linskega po
stopka,

— izjave prič pred komisi
jo so se razlikovale od s tan ja  
navedenega  v predlogu,

— neugotovljeni vzroki 
odsotnosti (predlog zaradi 
neopravičenega izostanka, v 
evidenco delovnih ur  pa je 
bil vnešen  LD, bolniška ali 
celo »šiht«).

Menim, da  bi bilo delo ko
misije  bistveno lažje:

— če bi bili predlogi n a re 
jen i takoj po s to r jenem  p re 
k ršku ,

— če bi bile na  predlogu 
navedene  priče, ki so bile 
navzoče pri kršitvi, po mož
nosti naj bi bile priložene tu 
di njihove p ism ene  izjave,

— če bi bila n as ta la  škoda 
tudi ocenjena,

— če bi pred predložitvijo 
p r ijave  o izostanku  z dela 
ugotovili vzrok tak e  odsotno
sti.

Komisija  bi p re je la  veliko 
m anj predlogov za o b ravna 
vo disciplinskih prekrškov, 
če bi delavec zaradi neop ra 
v ičenega zapuščan ja  delov
nega  m esta  (po predlogu de 
lovodje) izgubil IDČ, če bi bil 
na  k ra ju  sam em  denarno  
kaznovan, ker  ni uporabljal 
zaščitn ih  sredstev  in zlasti 
če bi bili m edsebojni odnosi 
boljši. Tako bi bilo tudi p re 
krškov  veliko manj.

Rudi Antolin

Komisija za izobraževanje

Komisija za izobraževa
nje, ki so jo sestavljali  Ru
p a r  M arija  (predsednik), Če- 
bavs Aleš (nam estn ik  p red 
sednika), P re tn a r  Brigita, 
K ozam ernik  S tane , Hrovat 
M arjeta ,  P re tn a r  F ranc  ter 
Če rin Tone (do prekinitve 
delovnega razm erja) , je  v 
svojem m an d a tu  imela
11 sej. Udeležba na se jah  je 
bila 80 %.

Člani komisije so ob ravna 
vali:

— vloge za odobritev š tu 
d ijsk ih  ugodnosti,

— vloge za plačilo s tro 
škov jezikovnih tečajev,

— vloge za udeležbe na 
strokovnih  eksku rz ijah  do
m a  in v tujini,

— vloge za dodelitev k a 
drovskih  in ELAN-ovih šti 
pendij.

Pri sp re jem an ju  sklepov 
so člani komisije  upoštevali 
določila P raviln ika  o izobra
ževanju, s trokovnem  uspo 
sab ljan ju  in š tipendiranju ,  
m n e n ja  predpostav ljen ih  o 
delovni uspešnosti  prosilcev 
in vse vloge obravnavali  e n a 
ko. Zato menim, da tudi ni 
bilo pritožb na  delo komisije.

M arija  Rupar



Občni zbor sindikata je popestril tudi kratek program 
športnih plesov

Razmišljanja
Demokracija, tržno gospo

darstvo, pluralizem, po li t i 
čne stranke, deln ice  in po 
dobni po jm i se pojavljajo v 
časopisih, na televiziji  pri 
m edsebojn ih  pogovorih. So 
tako rekoč del naše zavesti  
in naj bi simbolizira li  boljše 
čase in višji m ateria ln i s ta n 
dard. R ušenje  starih metod  
in oblik  in fo rm iran je  novih  
je  del dogajanja, k i  bi m u  
lahko rekli nekrvava  revolu 
cija v Jugoslaviji.

Žal pa je  zu n a n ja  m a n i fe 
stacija teh dogajanj zasenč i 
la sprem em be v notranji  
transmisij i  političnega in 
gospodarskega sistema. Z a 
radi ilustracije bom negati 
vne  posledice te transmisije  
pokazal le na primeru go
spodarske firme. Trdim, da 
so lahko te negativne  posle 
d ice  celo večje, kot je  bil 
slab vp liv  družbeno  
adm in is tra t ivnega  modela  
pred tem.

Podjetje pri poslovanju  te 
ži k zadovoljevanju  lastnih  
in družbenih  interesov. Pod 
po jm o m  lastni interesi m i 
slim predvsem na dva: delo
vne  skupnosti  (delavci in 
uslužbenci) in vodilne s k u 
p ine  (vodstveni delavci). 
Podjetje je  do sedaj f u n k c io 
niralo na podlagi koalicije  
teh treh interesov.

Večdesetletna agonija  j u 
goslovanskega gospodarstva  
(s f i rm a m i  nad in pod p ov 
prečjem, vendar  še vedno  v 
jugoslovansk ih  standardih  
(plače, kvaliteta) je  pokazala,  
da ta koalicija ne deluje  
uspešno. Družba je  svoje in 
terese v podjetju  ščitila  s po 
močjo Zveze kom unis tov .  Le 
ta se je  svojega vp liva  pola 
stila d irek tno  (vodstveni k a 
der) ali posredno preko or
ganov  upravljanja (delav
sk ih  svetov). Interesi vod 
s tven ih  kadrov so se kaj  
k m a lu  realizirali s prevlado  
nad  interesi de lavcev  v n e 
posredni konfrontaciji ,  to je  
na m a jhnem  organu upra 
vljanja — de lavskem  svetu. 
Čeprav im a delavski  svet 
najviš jo  moč upravljanja, 
dejansko  le sprejema sklepe,

ocene in  m n en ja  vodstvene  
s truk ture  delavcev. Im po 
tenca delavskega sveta izvi 
ra iz dejstva, da ima vod
s tvena struktura izdelano  
strategijo za obvladovanje  
razmer, m ed tem  ko je  de lav 
sk i  svet le zbor posa m ezn i 
kov, ki ponavad i n im ajo  niti  
dovolj informacij  niti  dovolj  
znanja, da bi lahko sodelo
vali pri usk la jevanju  z vod 
stveno  strukturo.

Do sedaj je  bila ta igra 
(mačke z  mišjo) včasih pre
k in jena  z razn im i p o li t ičn i 
m i in d ržavn im i in tervenci 
ja m i  (Zakon o združenem  
delu), vendar se je  razmerje 
sil po kratkotrajni destab ili 
zaciji spet uravnovesilo v 
prid poslovne  strukture.

Z  razpadom Zveze k o m u 
nistov, z razkrojem federa l 
nega sistema, pa so prišli  tu 
di novi zakonsk i  akti, ki naj  
bi vpeljali tržni s istem go 
spodarjenja. Na star, preiz 
ku šen  recept smo seveda za 
te ak te  tudi glasovali (druž
beno podjetje, bomo glaso
vali: n ov  zakon  o temeljih  
razmerjih, ipd.).

Že sprejeti in bodoči pra
v i ln ik i  f i rm e  pa samo fo r 
m alno uzakonjajo  že prej 
o m enjeno  igro m ačke  z m i 
ško. Pretrgana popkov ina  
odločanja družba, ZK, pod 
jetje, pa je  to igro še olajša
la, saj ni zunan jega  vm eša 
vanja  v poslovodstvo firme.

S tvar i  so ali pa bodo po 
stale vsem k m a lu  jasne. Vo
d ilna  sku p in a  v podjetju  bo 
v im en u  delavskega  sveta  
postavila  svoje cilje poslova
nja, ocena uspešnosti  bo se
veda  stvar spet istega kroga  
l judi in vodenje  f i rm e  bo 
spet v rokah iste grupe. Taka  
koncentracija  v irov vodenja  
podjetja  (posam ezn ika  ali 
grupe ljudi) pa absolutno ni 
racionalna rešitev ne za d e 
lavce ne za družbo n i t i  za 
las tn ika  proizvajalnih  sred
stev.

Taka oblika vodenja  f irm e  
n i  n i t i  podobna ob likam  vo
denja  v tržnih gospodar
stvih. K dor u tem e lju je  p o 
trebo po taki obliki, češ d a je

podobna zahodni, ta laže.
V zahodn ih  tržnih e k o n o m i 
ja h  ima seveda vodstvena  
sk u p in a  pooblastila, da 
upravlja  s podre jen im i l jud 
mi, vendar  pri tem kriteriju  
vedno  upošteva s trokovnost  
in  p om en  le-teh za uspeš 
nost firme. Sam a vodstvena  
s truktura  pa je  le m anda tor  
la s tn ika  kap ita la  ali n j iho 
vega zastopnika . Zato tudi  
n jim  sa m im  neposredno gro
zi zamenjava, vko l ikor  ne iz
vajajo poslovne politike, ki  
jo  lastn ik i  določijo.

Naj na koncu  svojega raz
mišljanja poudarim , da se 
dan ji  trendi v legaliziranju  
neform alne  m oči poslovod
n ih  s truk tur  ne bodo pripe 
ljali n i t i  do uspešnejšega po 
s lovanja firme, n i t i  do 
uspešnejšega poslovanja go 
spodarstva, pač pa do pre
razporeditve m oči v družbi, 
predvsem  pa las tn išk ih  od
nosov.

Ta m oč se bo izražala  
predvsem  v m ožnos t i  upra
v ljanja z l judm i in dobrina 
mi, obenem pa bo ob nada lj 
n ji  evoluciji  tega s istema  
odprla možnost, da pos tane 
jo  več insk i  las tn ik i  proizva 
ja ln ih  sredstev (tovarn).

V  ko likor  ta proces ne bo 
m oten, bo razpad našega go 
spodarskega s is tem a pripe 
ljal do t ip ičnega kap i ta l iz 
ma, le s to razliko, da so v 
tržnih razmerah kap ita l is t i  
ljudje, k i  so bolj sposobni,  
da se prilagajajo in delajo v 
dan i  gospodarski situaciji.  
Pri nas pa bodo to ljudje, ki  
so se uspešno prilagodili da 
ni po li t ičn i  s i tuaciji  pre lev i
tve. Zato n it i  v daljnji p r i 
hodnosti  ni zagotovila, da 
bodo naši bodoči kapita lis ti  
uspešno tekm ova li  na go 
spodarskem  področju s tu j i 
no.

P.S.
Vsem je  verjetno že bolj 

ali m a n j  jasno, da je  pro
blem jugoslovanske  n e u č in 

kov itos t i  gospodarstva pred
vsem  problem, da proizva
ja lna  sredstva n im ajo  prave 
ga lastnika. N iti  v teoriji n i 
ti v praksi še n i  jasno, kako  
bi titularja družbene lastn i 
ne našli. Žal pa se v praksi  
že odvija proces, k i  bo vo d 
s tven im  s truk turam  v p o d 
je t j ih  dal odločilno prednost  
pri razgrabljanju družbene 
ga premoženja.

M iran Lakota

Novice št. 193
Patenti in modeli ELAN
Po dosegljivi s ta tis tiki 

sm o v E lanu prijavili 16 izu
mov in 37 modelov.

Od tega  je  s področja sm u 
či 6 izumov:

1. smuči, YU št. 24360;
2. sm učka  iz um etne  snovi, 

YU št. 31511;
3. sredica smučke, YU št. 

2169/77;
4. sm učka, YU št. 677/77;
5. sredica smuči, YU, ZRN; 

1986
6. sm učka, ki obsega vzm. 

elastični odsek, YU, AUT, 
ITA, ZRN, ZDA, JAP; 1988

in 7 modelov:
1. tekaške  smuči s sk ra j š a 

no konico, YU; 1977
2. sk ak a ln a  smučka, YU 

te r  še 4 države; 1981
3. sm učka  s poševno izrez- 

kano RE 60, YU; 1979
4. sm učka  (VSS SERVO), 

YU + še 5 držav; 1984
5. sm učka  (RETRO), YU + 

še 5 držav; 1984
6. sm učka  s poševnimi 

robniki (UBT), YU + še 5 d r 
žav; 1987

7. sm učka  (OK), YU + še 8 
držav; 1989

Prijavili oz. registrirali  
smo tudi 10 blagovnih 
znam k oz. zaščitnih znakov, 
na jpom em bne jša  sta  pri 
sm učeh  COM PREX in NRG, 
ki smo ju  registrira li  v 10 d r 
žavah.

Tone Sta reKoncentracija pred startom — Mateja Svet



Novoletno srečanje 
upokojencev

Zadnji delovni dan  v Ela 
nu 23. 12. 1989 je  bilo v pro
storih  d ružbene  p re h ra n e  že 
tradicionalno srečan je  upo
kojen ih  sodelavcev. S reča 
n ja  so se udeležili tudi p red 
sednik  PO, d irek torji  p rog ra 
mov in sek torjev  te r  p red 
s tavnik i družbenopolitičnih 
organizacij in de lavskega 
sveta.

Po k ra tk e m  ku l tu rnem  
pro g ram u  KUD Begunjščica 
je  upokojence pozdravil 
p redsedn ik  s in d ik a ta  Franc  
Bulovec, ki je  vsem  27 upo
kojencem, ki so v tem  letu 
odšli iz E lana, razdelil p ri 
zn a n ja  za dolgoletno delo. 
P redsedn ik  poslovodnega 
odbora  Uroš Aljančič je  pri
so tne  seznanil z dosežki go
spo d a r jen ja  in s težavami, s 
ka te r im i smo se srečevali v

p re tek lem  letu. Orisal je  n a 
črte  za p rihodnje  leto in do
kaj optimistično nakazal 
Elanov razvoj. Tomo nas je  s 
svojo ekipo pogostil  z oku 
sno večerjo, c i t ra rka  Vida 
U čakar  in H rovat  J a n e z  pa 
s ta  sk rbe la  za naše  dobro 
razpoloženje  tudi z glasbo. 
Naj bo uspešno  in p redvsem  
zdrav ja  polno novo leto, ki 
nam  v teh  razm erah  p r inaša  
optimistični jutri,  so bile n a j 
v ečk ra t  izrečene želje tega 
večera.

N asm ejan i  obrazi,  dobra 
volja, k lepet s ta r ih  p r i ja te 
ljev tudi o tem, da je  včasih 
k a r  težko sha ja t i  s pokojni
no . .  .; vse to je  dajalo pečat 
uspe lem u večeru in zagotovi
lo, da  se v pr ihodn jem  letu 
zopet srečamo.

B arbara  Pangerc

Upokojitve
V prvi polovici leta, oz. do 30. 6. 1990 se bodo upokojili  še 

naslednji  delavci:
Marjan JESENKO, program plastike, starostna upokoji

tev -  20. 3.1990
Marija NADIŽAR, program smuči, predčasna starostna

upokojitev — 8.4. 1990
Franc ZALOKAH, program športnega orodja, starostna 

upokojitev — 22.4. 1990
Anton GOLCMAN, program športnega orodja, predča

sna starostna upokojitev — 30. 4. 1990
Janez MRAVLJE, program smuči, predčasna starostna 

upokojitev — 30. 4. 1990
Marija PERNUŠ, program smuči, predčasna starostna 

upokojitev — 8. 5.1990
Jelka KRAŠOVEC, program smuči, predčasna starostna  

upokojitev — 30. 5.1990
Marija VAVPOTIČ, oddelek maloprodaje, predčasna 

starostna upokojitev — 10. 6. 1990
Marija KNAVS, gospodarski sektor, starostna upokoji

tev -  27. 6.1990
Francka PAJIČ, program plastike, starostna upokojitev

-  30. 6.1990
Vsem želimo obilo zdravja in prijetno počutje v pokoju.

Sodelavci

Zahvala
Vsem sodelavcem  telovad

nega orodja  se najlepše za 
hvalju jem  za darilo in lepe 
želje ob odhodu v  pokoj.

Upokojence je pozdravil predsednik poslovodnega odbora 
Uroš Aljančič

Dejavnost INDOK-a v letu 1989
Lani je  INDOK nabavil 83 

novih publikacij, 2 več kot 
p re jšn je  leto, od tega 22 tu 
jih. S tan je  31. 12. 1989 je 
1955 knjig. Tekoče smo p re 
jem ali  135 revij, časopisov in 
biltenov od tega 50 tu jih  (iz 8 
držav) te r  prejeli 120 novih 
prospektov, 31. 12. 1989 smo 
jih  imeli 2315.

Arhiv s tandardov  se je  po
večal za 38, od tega tujih  25 
in p a ten tn ih  spisov 26 (tujih 
26).

INDOK je  skupno izdal 
180 pisnih naročil.

Sodelavci so si pri INDO- 
KU izposodili 306 izvodov 
s trokovne li te ra ture  (knjig, 
revij, prospektov), m edkn již 
n ičnih izposoj pa je  bilo 10. 
Izdali smo 5 številk NOVIC, 
v računaln ik  pa do konca 
lanskega  leta vnesli 1114 vpi
sov s trokovne li terature . Te-

Vsem že lim  obilo zdravja  
in  mnocjo de lovn ih  uspehov.

Rozi Legat

densko  smo poročali o svo
jem  delu. Tekoče smo zb ira 
li, objavljali, registrira li  in 
shran jeva li  rezulta te  za tek 
movalno službo in p ropagan 
do.

Pre je to  literaturo  smo re 
gistrirali , obdelali in jo v ve
liki večini posredovali (sa
moiniciativno ali na  zahtevo) 
uporabnikom . Posredovali 
smo tudi veliko drugih  infor
macij (prib. 10-dnevno).

Nadaljevali smo z zb ira 
n jem  člankov o ELANU v ju 
goslovanskih časopisih.
Sproti smo spremljali On Li
ne p renos podatkov in se p ri 
ključevali na Informacijski 
cen te r  L jubljana  in Knjižni
co Univerze v Mariboru. »Pa
ten tn e  poizvedbe« so po teka 
le preko ITEO L jubljana  ali 
P a ten tn e  p isa rne  Ljubljana.

Tone S ta re

Sejem Alpe-Adria od 26. do 30. marca

Podaljšanje in adaptacija sedanje lope za suh les — v njej bo 
v bodoče temperirnica lesa za program športnega orodja

Letos bo v L jubljani spet 
tradicionalni 29. m ed n a ro d 
n i  sejem Alpe-Adria.  Z ozi
rom na polit ično situacijo, 
k i  teži k odpiranju  v Z ahod 
no Evropo in  z ozirom na  
utrip  pri organizatorjih sej
m a  lahko sklepamo, da bo 
letošnji se jem kar m ajhna  
izjema glede š tevila  razsta- 
vljalcev in  glede izbire raz
s tav ljenih  izdelkov. To je  
vsekakor  pozitivno, saj je  
s lovenska  se jem ska  predsta 
v i tev  dokaj borna in  je  v  
zadn j ih  letih vseskozi  tudi  
nazadovala.

K  ž iva h n e jšem u  u tr ipu  na  
se jm u  bomo letos prispevali  
tu d i  v Elanu, saj bomo prvič  
v  Jugoslaviji  predstavili  
čoln  570 Family in  predv ido 
m a  tudi Pasaro z moto ijem .  
Poleg tega bomo na  našem  
razs tavnem  prostoru pred
s tav il i  tudi E lanovo k o n fe k 
cijo »Marine« za prosti čas.

Ne nazadnje  pa gre om e
niti , da bomo v  tem  času  
predstavili  tud i  tr imsko p o 
hištvo, k i ga izdelu jem o v 
Elanu.

Promocija nove  slovenske

revije A v to  n a v t ik a  bo ravno  
tako v času sejm a Alpe-  
Adria. Tako lahko upam o na 
dokajšnje  za n im a n je  za se
je m sk o  prireditev  doma in v 
tujini, s tem  pa tud i  za naše  
razstavljene artikle.

M iran Lakota

Vzdrževalci so v Krpinu pri
pravili vse potrebno za 
ugodno smuko — žal pa 
nam jo je zagodlo vreme



Dragi Franc Goričnik

Elanovo prvenstvo 
v namiznem tenisu

V telovadnici OŠ Begunje je  bilo 11. 2. 1990 Elanovo s in 
d ikalno prvenstvo v nam iznem  tenisu. Sodelovalo je  devet 
tekmovalcev in žal samo en a  tekm ovalka. Zaradi zanimivo
sti sam eg a  tekm ovan ja  te r  odločitve, da posam eznik  igra več 
iger, je  vsak igralec igral z vsakim . Na koncu smo določili v r 
stni red po skupinah . Boji so bili zanimivi in napeti. Pri re 
zultatih  večjih p resenečenj  ni bilo.

Rezultati:
Ženske:
1. Jen s te r le  Milena 
Moški nad 40 let:
1. Urh Jože
2. K ozam ernik  S tane

Moški do 40 let:
1. Potočnik Miro
2. Topič P redrag
3. Potočnik Zvone
4. Avguštin Vinko
5. Iladkovič Boris
6. U rbanc Ja n e z
7. C erar  J an i

Potočnik Zvone

Množična inovacijska dejavnost 
v letu 1989

Lani je  bilo prijavljenih 
200 inovacij. Od teh  jih je  bi
lo spre je tih  63, 21 jih je  še v 
postopku. Inovacije je  p r i ja 
vilo 115 avtorjev.

Komisija  za inovacije je 
potrdila  odškodnine za 80 
vlog, skoraj š t i r ik ra t  več kot 
leta 1988. P r ih ran ek  oziroma 
odškodnine  bo (predvidoma) 
podal GS, čeprav je  podatek  
zaradi inflacije neustrezen.

Na Zveznem zavodu za pa 
ten te  smo prijavili 3 izume 
(um etna  p lastična stena, 
konj za p reskok  in stroj za 
b rušen je  letalskih kril) in 1 
model (sm učka OK). Začeli 
smo postopek za zaščito zna 
ka  NIIG v tujini (8 držav) in 
prijavili znak  »SECURE« v 
Jugoslaviji . Sm učko OK smo 
zaščitili v tujini (9 držav), 
izum »COMPREX VERTI- 
CAL« pa tudi v 5 državah.

Na razpis za nag rade  in 
p r iznan ja  Občinske raz isko 
valne skupnosti  smo poslali
2 predloga, ok tobra  pa smo 
sodelovali na  občinski raz 
stavi inovativnih dosežkov s 
š tir imi predlogi (čoln GT 570, 
konj za preskok, u m e tn a  ple
za lna  stena, zglobni k o ša r 
karsk i  obroč).

Komisija  se je  sesta la  po
vprečno e n k ra t  mesečno.

Izvedli smo nag radno  žre 

S edem indva jse t  let je  m i 
nilo  od tvoje upoko ji tve  v 
Elanu, kam or  si prišel leta 
1958.

V teh petih  letih, kar si bil 
v  Elanu, si opravljal zah te 
vno  delo kontrolorja sm uči v  
takra tn i ročni delavnici, n a 
to pa na končn i  kontroli ta
krat še lesenih smuči.

Bil si m iren  in redkobese
den, pri svojem  delu pa zelo  
vesten  in  na ta n čen  ter pra
v ičen  pri ocenah kvalite te  
Elanovih izdelkov. Tako si  
tudi ti prispeval svoj delež k 
dobrem u im e n u  firme.

Ni še dolgo, kar  si bil zad 
njič  v  Elanu. Tako kot tvoji  
sovaščani z Zgoše, katere  
najstarejši vaščan si bil, smo  
tud i  m i  občudovali  tvojo či- 
lost in  zdrav  duh, k i  si ga 
ohranil do te v isoke  starosti, 
prav tako pa tud i  marljivost,  
s katero si kljub  teži let skr 
bel za svojo domačijo.

Preostane n a m  le, da se ti 
ob slovesu zahva lim o  za tvoj 
trud in  ti zaže lim o miren, 
večni  počitek.

Svojcem  iskreno sožalje.

K o lek t iv  Elana

Zahvale

ban je  »INOVATOR LETA 
1988« s trem i prak tičn im i n a 
gradam i.

O Elanovi inovacijski de 
javnosti  smo redno poročali 
v Smučini in T edenskem  po
ročevalcu.

Naj večji uspeh  smo ponov
no dosegli z 2. akcijo »Pred
lagaj nekaj koristnega« (v 
dveh mesecih 90 prijavljenih 
inovacij).

Inovacije je  začel sp rem 
ljati tudi GS. Odločil je, da 
kom isija  za inovacije in za
e n k ra t  tudi veljavni pravil
nik ostaneta .  V okviru teh n i 
čnega kolegija smo izvedli 
akcijo za večje število p r i ja 
v ljenih inovacij. Tone S ta re

Ob boleči izgubi d ragega 
b ra ta

F R A N C A  G O R lC N IK A
se iskreno zahvalju jem  čla
nom kolektiva Elan  za izre
čeno sožalje, podarjeno  cve
tje  in sprem stvo na zadnji 
poti, govorniku pa za poslo
vilne besede ob odprtem  gro

bu- Žalujoča ses tra
M arija  Goričnik 
z družino

Ob boleči izgubi drage  m a 
me

M A R IJE  K O ŠIR

se sodelavcem iz prototipne 
delavnice zahvalju jem  za iz
rečena  sožalja in darovano 
cvetje.

Žalujoči sin 
Ja n e z  z družino

Ob boleči izgubi drage  m a 
me

M ILIČ LEPO SA V E
se iskreno zahva lju jem  sode
lavcem iz polizdelka za izre
čeno sožalje in denarno  po
moč nam esto  cvetja na grob. 

Žalujoča hčerka  
Todorovič Veljka

Ob sm rti  d ragega  očeta 

C L E M E N S  
A D E L H A R T A

se iskreno zahvalju jem  sode
lavcem nada ljn je  obdelave 
smuči za izrečeno sožalje in 
d enarno  pomoč.

Žalujoči sin 
C lemens Dieter

Ob nenadni sm rti  očeta 

Š T I B E I J  K A R LA
se iskreno zahvalju jeva  so
delavcem m odelarne  in sode
lavcem stro jne  delavnice 
smuči za d enarno  pomoč ter 
službi kakovosti za podarje 
no cvetje. Hvala  vsem  za iz
rečeno sožalje, obisk na do
m u in sprem stvo na njegovi 
zadnji poti.

Žalujoča sinova 
Karel in Franci 
z d ruž inam a

UREDNIŠKI ODBOR:

Jo š t  Tone (odgovorni 
urednik), Golias Janez, 
S ta re  Tone, Urbanc J a 
nez, Valenčič Valter, 
Bulovec Franc, J a n  Igor, 
Peternel  Irena, Ažman 
Tris tan , Petriček Peter, 
K apus Emilija (lektor).

Sm učina  šte je  med pro
izvode 7. točke I. odst. 
36. člena Zakona o obdav
čenju proizvodov v pro
m etu  za k a te ra  se ne p la 
čuje tem eljn i davek od 
p rom eta  proizvodov. 
(M nenje republiškega se 
k re ta r ia ta  za prosveto in 
kulturo SR Slovenije 
št. 421-7-72); nak lada  2000 
izvodov. Tisk: Gorenjski 
tisk, Kranj



Kran j
P GORENJSKA 
revije 
SMUČINA Elan 1990
070 489(497 12 Begunj h na Gorenjske

191102190 cobiss o

Veronika Šarec — slalomska zmaga v Hausu

M o n ik a  S e le š  v E lanu

Čudežni otrok, kot ji ob 
n jen ih  neverje tn ih  potezah 
na  teniških  igriščih pravijo 
številni novinarji po svetu, 
je  pred k ra tk im  obiskala  tu 
di Slovenijo in našo  tovarno.

Po naporn ih  ten išk ih  tu r 
n ir j ih  ji je teden  dni počitka 
n a  Rogli ver je tno  prijal. 
Kdaj bo M onika spet  našla  
čas za obisk pri nas, ne ve 
nihče. T renu tno  šesta  igral

ka  na  svetovni teniški lestvi
ci, skoraj že Am eričanka, 
vendar  zae n k ra t  še z našim  
potnim  listom, pravi, da je 
ponosna  na  Elan, ki ga po
znajo in om enja jo  povsod po 
svetu.

Upamo in želimo, da bosta 
tako  Elan kot Monika Seleš 
lahko v ponos eden d ruge 
mu- B oštjan  G aser

V sredo, 20.12. 1989 smo z manjšo slovesnostjo pospremili 
na pot jadrnico E-33, ki smo jo nato skupaj z japonsko firmo 
Kanematsu-Gosho Ltd od 11. do 15.2.1990 predstavili na 
sejmu v Tokiu. Po besedah predsednika PO Uroša Aljančiča 
je prva jadrnica, ki bo plula v japonskih vodah, začetek dol
goročnega uveljavljanja Elanovih plovil na Japonskem, ka
mor sicer že več kot 20 let uspešno prodajamo tudi smuči.

Prva  E la n o v a  ja d rn ica  n a  J a p o n sk o

Mateji Svet se po zmagah na Pohorju in v Veysonnazu odpi
ra pot k osvojitvi medalje v skupni razvrstitvi veleslaloma

Armin Bittner — zmagovalec slalomov v Kranjski Gori 
(7. 1. 1990) in Schladniingu (12. 1. 1990)

Dieter Thoma — skupni zmagovalec novoletne skakalne  
turneje in svetovni prvak v smučarskih poletih


